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Od nedelje do danes -
20.000 OBISKOVALCEV NA „ PREKMURSKEM TEDNU“

Nedeljsko jutro je Sobota pričakala 
ozaljšana, v zastavah in svečanem 
razpoloženju. Že v zgodnjih jutranjih 
urah so se stekale proti mestu množi
ce ljudi iz vseh strani. Prihajali so 
peš, na kolesih in z vozovi, od blizu 
in daleč. »Prekmurski teden« — velika 
manifestacija socialističnega razvoda 
Prekmurja — je privabila že prvi dan 
čez desettisoč obiskovalcev. Težko je 
opisati vse obenem, a še težje opisati 
tako, kot so se v  resnici odvijali do

godki prvega dneva »Prekmurskega 
tedna«, v ta prvi dan ne spada samo 
gospodarska razstava in ostale prire
ditve, ki so se vrstile ves dan, v tem 
je vsega več. Prvi dan »Prekmurskega 
tedna« v  sami Soboti je bil samo za
četek velikega praznovanja vseh uspe
hov, prikazanih na občinskih dnevih, 
občinskih praznikih in prireditvah, ki 
so se odvijale po vsem Prekmurju že 
skozi ves mesec avgust. Toda o vsem 
tem smo že pisali in poročamo tudi 
danes; zato na tem mestu samo nekaj 
besed o prvem dnevu »Prekmurskega 
tedna« v Murski Soboti.

Brez pretiravanja lahko izrečemo, 
da si Je revijo najboljše prekmurske 
rodovniške živine ogledalo več tisoč 
kmetovalcev iz raznih krajev Prek
murja, pa tudi z desnega brega Mure 
so prišli. Poleg državnih posestev in 
zadrug so razstavili svojo živino tudi 
številni zasebni živinorejci. Več kot 
polovico te živine je ocenjevalna ko
misija ocenila kot najboljšo. Izmed 
vseh pa se je odlikovala živina treh 
državnih posestev — Beltinci, Raki
čan in Apače.

Svečane otvoritve »Prekmurskega 
tedna« se je prav tako udeležila več
tisočglava množica ljudi, ki so ne
strpno pričakovali, kdaj bodo lahko 
vstopili v  razstavne prostore. Otvoritvi 
so prisostvovali tudi številni predstav
niki oblasti, med njimi ljudski po
slanci Miško Kranjec, dr. Marjan Ah
čin, Franč Simonič, Ivan Šiftar, za
stopniki množičnih organizacij, kul
turnih in prosvetnih ustanov, zastop
niki JLA in drugi. Razstavo je s kraj
šim nagovorom odprl predsednik Pri
pravljalnega odbora, sekretar Okraj
nega komiteja KPS, tovariš Berglez 
Bela. Za njim pa je govoril o pomenu 
»Prekmurskega tedna« pisatelj Miško 
Kranjec. Po poročilu ocenjevalne ko
misije za živinorejsko razstavo, se je 
odprl razstavni prostor, katerega je 
množica domala preplavila.

O sami razstavi bomo več poročali 
v  prihodnji številki, danes le toliko: 
v  takšni in tako lepo strnjeni obliki 
še ni bilo prikazano res vse gospodar
sko in kultumo-prosvetno življenje 
Prekmurja, kot to prikazuje razstava 
letošnjega »Prekmurskega tedna«. Do 
večera je obiskalo razstavne prosto
re okrog 12.000 ljudi, katerih ni manj
kalo tudi na ostalih prireditvah prvega 
dneva.

Popoldanski letalski miting je pri
vabil okrog pet tisoč gledalcev, okrog 
tri tisoč pa je poslušalo koncert zdru
ženih pihalnih godb iz vsega Prek
murja in za koncertom gledalo prek
murske ljudske plese v izvedbi fol
klorne skupine iz Beltinec. Premiero 
Držičeve komedije »Dundo Maroje« je 
na letnem odru v dvorišču Ljudske 
čitalnice gledalo čez 500 ljudi. Po pri
reditvah se je na veseličnem prostoru 
— kljub vmesnemu dežju — zbrala 
ogromna množica ljudi, ki je veselo 
in sproščeno rajala v  pozno noč.

Tako je bilo prvi dan, in v nasled
njih podobno. Drugi dan, ponedeljek, 
Je privabil okrog dva tisoč obiskoval
cev, torek enako in tako dalje vse do 
današnjega dneva, ko beleži »Prekmur
ski teden« rekordno število obiskoval
cev — nad 20.000. Ljudje prihajajo iz 
vseh strani, posamezno in v skupinah. 
Tudi prireditve ob večerih, katerih ni 
malo, saj se vrstijo vsak večer, tudi 
po več na raznih prostorih, so dobro 
obiskane. Posebnost prireditev med 
tednom Je bila na »Kmečkem večeru«, 
v sredo zvečer. Spored je izvajalo 
okrog 80 izvajalcev, samih kmečkih 
ljudi iz vsega Prekmurja. Nastopili so 
kmečki plesalci, godci in pevci. Večer 
je privabil okrog 2000 gledalcev.

Če k tem številkam prištejemo še 
množice, ki so obiskale prireditve pred 
tednom, občinske dneve, lahko mirno 
trdimo, da je letošnji »Prekmurski 
teden« že do sedaj tako razgibal Prek
murje, kot Še noben podoben dogodek.

DOGODKI 
ZADNJIH DNI

O KOMINFORMISTIČNIH IZZIVA
NJIH na naših mejah smo ie  večkrat 
poročali. Ne mine skorajda teden, da 
ne hi prišlo do večjega ali manjšega 
spopada z moskovskimi agenti in di
verzanti, ki jih spuščajo čez mejo na 
naše ozemlje. To nasilno nalogo so v 
zadnjih dneh sprejeli nase ljudje v 
Tirani in Sofiji, da hi s pritiskom na 
našo državo prikrili težko gospodarsko 
in politično stanje pri njih doma. Tako 
je n. pr. 20. t.m . nek BOLGARSKI 
TERORIST na nožem ozemlju skušal 
dohiti od pastirja, ki je pasel v bližini 
meje svoje ovce, podatke o sebi ena
kih, ki so jih bolgarske obmejne obla
sti vtihotapile čez našo mejo. Kljub 
grožnjam, da naj molči, je pastir ob
vestil našo patrolo. Ko se je približala 
označenemu kraju, je skriti terorist 
streljal na našo stražo in pri tem težko 
ranil Ramadana Aguša, ki je kmalu 
nato podlegel. Morilec je pobegnil čez 
mejo.  

Naše zunanje ministrstvo je v poseb
ni noti zahtevalo, da naj bolgarske 
oblasti prenehajo s takimi napadalnimi 
dejanji, uvedejo preiskavo ter dado 
družini ubitega primemo odškodnino. 
Toda to je že drugo nasilno dejanje v 
kratkem času. Prejšnji torek je naše 
zunanje ministrstvo v posebni noti 
ostro protestiralo zaradi nezaslišano su
rovega ravnanja bolgarskih organov z 
ženo našega edinega diplomatskega 
predstavnika v Bolgariji, tiskovnega 
atašeja Dizdareviča. Ko se je peljala 
iz  Sofije proti Dimittovgradu z brez
hibnimi potnimi dokumenti, so jo bol
garski obmejni, organi na postaji Sliv
nica s silo pognali iz vagona in jo za
prli v posebni prostor na postaji. Proti 
večeru so jo trije miličniki odvedli v 
Sofijo, kjer so jo izpustili.

Ti dve nasilni dejanji, ki sta zahte
vali tudi smrtno žrtev, samo kažeta, 
da se bolgarska vlada po napotkih iz 
Moskve čim bolj trudi, poslabšati med
sebojne odnose z našo vlado in pove
čati napetost na naših mejah.

Za Bolgari ne zaostajajo ALBANSKI 
DIVERZANTI. Tako se je 20. avgusta 
v bližini meje na naši strani spopadla 
skupina albanskih agentov, preobleče
nih v naše uniforme, s patrolo jugo
slovanske milice. Streljali so iz nepo
sredne bližine na naše miličnike in pri 
tem tri ranili. Eden od njih je pozneje 
v bolnici umrl. Jugoslovanska vlada 
je s posebno noto opozorila tudi MA
DŽARSKO VLADO, ker se ne ravna 
po določbah sporazuma v Oslu glede 
tovornega prometa med Budimpešto in 
Beogradom. V noti posebno poudarja, 
da izkoriščajo madžarske vlake za Ju
goslavijo v protijugoslovanske namene, 
ker so prelepljeni z najrazličnejšim  
propagandnim materialom.

Tako si kominformisti zamišljajo 
»prijateljsko sodelovanje« na Balkanu. 
Želijo si krvi, napetega stanja na me
jah, spopadov... Toda njih težnje ne 
bodo uspele. Prav te dni se mudi v 
Grčiji JUGOSLOVANSKA PARLA
MENTARNA DELEGACIJA, ki vrača 
obisk grškim parlamentarcem. Obisk 
naše parlamentarne delegacije priča o 
tem, da so se medsebojni odnosi med 
Grčijo in našo državo močno izboljšali 
in da so dani psi pogoji za prijateljsko 
sodelovanje na vseh področjih. To je 
želja vsega našega ljudstva, ne morda 
samo naše vlade, kakor je na sveča
nem banketu naši delegaciji v Atenah 
izjavil vodja naše delegacije Moša Pi
jade. To misel je potrdil tudi predsed
nik grške vlade Plastiras. Ob sprejemu 
naše delegacije je dejal, da je prepri
čan, da bo prijateljstvo Jugoslavije, 
Grčije in Turčije predstavljalo glavno 
silo za ohranitev miru na tem delu 
sveta. Naša delegacija je naletela po
vsod na zelo prisrčen sprejem. Grško 
ljudstvo se zaveda velikega pomena 
medsebojnega zbližanja na Balkanu 
zoper kominformističen pritisk, ki ga 
občuti tudi Grčija.

O pomenu medsebojnega zbližanja 
med Jugoslavijo, Grčijo in Turčijo je 
spregovoril tudi MARŠAL TITO, ko je 
odgovarjal na vprašanja turških novi
narjev na Brionih. Ob tej priložnosti 
je poudaril, da se naša država ne misli 
vključiti v kakršen koli pakt, ker sodi, 
da so papirnati pakti brez vrednosti. 
Važnejši so elementi pristnega in de
janskega sodelovanja.

PROTIJUGOSLOVANSKA KAMPA
NJA ITALIJANSKE VLADE IN TISKA 
se nadaljuje. Italijani pa so pričeli celo 
z odprtimi kršitvami našega ozemlja. 
Tako je n. pr. italijanska oborožena 
vojaška enota prodrla 200 m na jugo
slovansko ozemlje na vrh Mangarta 
v Julijskih Alpah ter ukradla spomin
sko planinsko knjigo in pustila na do
ločenem mestu italijansko, ki so jo vo
jaki opremili z iredentističnimi gesli. 
Primorsko ljudstvo je že glasno prote
stiralo proti tej predrznosti, naša vlada 
pa storila vse potrebno, da se podobni 
primeri ne bodo več primerili.

JUGOSLOVANSKO - AVSTRIJSKI 
RAZGOVORI o majhnem obmejnem 
prometu in dvolastništvu se vrše na 
željo obeh delegacij za zaprtimi vrati. 
Po uradnem poročilu sta se delegaciji 
načelno že sporazumeli o vseh najvaž
nejših vprašanjih. Težave so baje na
stale pri vprašanju dvolastništva. Sve
tovna javnost te dni s posebno pozor
nostjo zasleduje SOVJETSKO-KITAJ
SKA POGAJANJA. Gre predvsem za 
izpolnitev sovjetskih obljub Mao Ce 
Tungu l .  1950 o vrnitvi Port Artura

Kitajski, o kitajski upravi nad man
dursko železnico in o večji gospodar
ski pomoči Moskve LR Kitajski. Sploš
na sodba je, da bodo sovjeti obljubo 
vsaj za sedaj izpolnili. Na ta način 
žele moskovski diplomati navezati Ki
tajsko še bolj nase. Mnogo govore in 
pišejo po svetu tudi v zvezi z nenadno 
vestjo, da se bo po 13 (!) letih enkrat 
spet vršil KONGRES BOLJŠEVIŠKE 
STRANKE, ki bo obravnaval predvsem 
spremembe statuta VKP(b) in odobri
tev petletnega načrta. Ali bodo morda 
vsaj za zunanjo uporabo »popravili« 
svoj »socializem« s posebnim ozirom na 
to, ker je naša država z dokazi o 
ustvarjanju resničnega socializma raz
krinkala vse demagoške in propagan
distične parole Moskve o »pravover
nosti stalinizma«? Nekateri namigujejo 
celo na vprašanje Stalinovega nasled
stva ter o možnosti novih »čistk«.

V EGIPTU so izrekli prvo smrtno 
obsodbo nad organizatorjem nemirov v 
aleksandrijskem predmestju. Vafdistič
na stranka skuša s Čistkami kvrumpi
ranih članov zboljšati svoj položaj pred 
vlado in generalom Nagibom, četudi se 
na drugi strani govori o vedno večjem  
nasprotju med vlado in strankinim 
vodstvom. V PERZIJI so zadnje dni 
zabeležili več spopadov med Mosadi
kovimi pristaši in prosovjetsko stranko 
Tudeh. V svetu so s precejšnjo oprez
nostjo sprejeli sovjetski odgovor na 
zahodno noto glede bodočnosti Nemčije, 
v kateri se sovjetska vlada zavzema za 
četverne razgovore. Toda kot kaže, so

še vedno nesoglasja glede tega, ali naj 
tem razgovorom prisostvujejo tudi 
predstavniki Nemčije. Zahod želi raz
govore po splošnih volitvah, ki bi dale 
enotno nemško vlado. Le-ta naj bi kot 
zastopnica Nemčije sodelovala na kon
ferenci. Moskva pa tako tezo odbija. 
POGAJANJA V PANMUNDŽOMU so 
spet preložena do 27. t. m.

Prihodnji četrtek, dne 4. septembra z večer ob 20. uri bodo na razstavnem 
prostoru nastopili pevski zbori Prekmurja, med njimi tudi zbor SKUD »Ste

fan Kovača iz Murske Sobote

PRED VI. KONGRESOM KPJ
TEKMOVANJE ZA POČASTITEV 

VI. KONGRESA KPJ
zajema vse več delovnih kolektivov, 
organizacij in društev tudi v našem 
Obmurju. Tudi na zadnjem zasedanju 
Občinskega odbora OF v Murski Soboti 
so razpravljali največ o tekmovanju v 
počastitev VI. kongresa KPJ. Zadali so 
si več tekmovalnih obveznosti, med 
drugim tudi zvišanje članstva Osvobo
dilne fronte na področju občine, dalje 
redno plačevanje članarine, izpopolni
tev odbora sekcije žena v mestnem od
boru; frontovci soboške občine pa bodo 
pri raznih komunalnih delih prispevali 
še nekaj tisoč prostovoljnih delovnih 
ur. Tako bodo Bakovčani pripravili 
gradbeni material za zidavo nove šole, 
v Rakičanu pa že delajo pri cestnih 
delih.

Soboške žene so že zadostile delu 
svojih obveznosti. Na »Prekmurskem 
tednu« razstavljajo lične izdelke, otro
ške oblekice in podobno, plod lastnih 
rok, vse narejeno iz odpadkov blaga. 
Po tednu pa bodo. priredile tečaj roč
nega dela in vanj skušale pritegniti 
predvsem one žene, ki se doslej niso 
nikjer udejstvovale.

Vaški frontni odbori so si zadali na
logo, da bodo tekmovale v čast VI. 
kongresu vse množične organizacije 
in društva, skrbijo pa tudi za mno
žični obisk »Prekmurskega tedna«.

ŽELEZNIČARJI NA ODPRTEM 
PARTIJSKEM SESTANKU

Pred dnevi so se v okrašenem po
slopju železniške postaje v Ljutomeru 
zbrali komunisti in ostali člani kolek
tiva. Udeležba na odprtem partijskem 
sestanku je bila polnoštevilna, saj so 
izostali le tovariši, ki so v tem času 
opravljali službo. Navzoči so toplo po
zdravili tov. Šušteršiča, ki je v svojem  
govoru naštel pomembne uspehe naše 
Partije na področju gospodarstva in 
zunanje politike. Opozoril je železni
čarje na budnost proti sovražnikom 
naše domovine. Po njegovem govoru 
so navzoči s ploskanjem in vzkliki po
zdravili svoje partijsko vodstvo in ge
neralnega sekretarja tov. Tita.

Iz poročila sekretarja osnovne par
tijske organizacije in živahne razprave 
o delu komunistov na železnici, se da 
sklepati, da je Partija v zadnjem času 
očistila svoje vrste in se odkrižala ne
katerih omahljivcev. Tako so lani iz
ključili enega tovariša zaradi nemoral
nega življenja, drugega vidnega usluž
benca pa zaradi tega, ker je bil ne
discipliniran in neiskren član Partije. 
Na sestanke je zelo neredno prihajal, 
povrhu tega pa je dopuščal, da so nje
govi otroci pomagali v cerkvi pri bo
goslužju. Svojega sina je celo poslal 
študirat za duhovnika. Vsi pošteni ko
munisti so se zgražali nad njegovim 
dvoličnim početjem in so mu v brk 
povedali, da Partija ne potrebuje takih 
članov. Ugotovili so še, da so vsi ko
munisti včlanjeni v množične organi
zacije, da pa v njih ne dosegajo več
jih uspehov. Seveda so tudi izjeme, 
kakor n. pr. tovariš Šušteršič, Vincetič 
in še nekateri tovariši. Posameznike je 
treba celo opozarjati, da plačajo čla
narino, dasiravno je to osnovna dolž
nost komunista. Partijska organizacija, 
ki se je v zadnjem času pomnožila za

7 članov, je dala več pobud za odstra
nitev nekaterih napak in krivic, ki so 
se dogajale v škodo posameznih želez
ničarjev. Toda komunistov začetni 
uspehi ne bodo uspavali. Na odprtem 
partijskem sestanku so med drugim 
sklenili, da se bodo še bolj povezali z 
izvenpartijsko množico in jo vodili po 
poti napredka. Le tako lahko pričaku
jejo, da bo Partija pridobila na ugledu 
med delavci in se okrepila z novimi 
člani.

ČLANI SINDIKALNE PODRUŽNICE 
PRI OKRAJNEM LJUDSKEM ODBO

RU V LJUTOMERU
so se na zadnjem sestanku pogovorili 
o tekmovanju v čast partijskega kon
gresa. Razpravljali so zlasti o tekmo
valni napovedi okrajnih uslužbencev iz 
Murske Sobote in se odločili, da se 
bodo z njimi pomerili. Tekmovalni na
črt vsebuje obveznosti, ki se dotikajo 
vzgojnega dela med člani, in tekmova
nje v raznih športnih disciplinah. Na 
študijskih sestankih se bodo poučili o 
zgodovini naše Partije in sindikalne 
organizacije ter proučili vsebino zako
na o ljudskih odborih. Nad 50 članov 
sindikata se je prijavilo v skupine, ki 
bodo tekmovale v naslednjih športnih 
disciplinah: streljanje, nogomet, keglja
nje, odbojka, tenis, lahka atletika, par
tizanski marš in šah. Mladi športniki 
že trenirajo in se pripravljajo na sre
čanje s tekmovalci Sobote. Kdo bo 
21. septembra v Murski Soboti odnesel 
več tekmovalnih točk, bomo še videli. 
Obeta se zanimivo tekmovanje, pa tudi 
presenečenja niso izključena.

Oktobra pa bodo v Soboti tekmovale 
tudi Sindikalne reprezentance Prlekije 
in Prekmurja. Ljutomerski okraj bodo 
tokrat zastopali kegljači, nogometaši, 
šahisti in odbojkarji. Tekmovali bodo 
le mladi športniki, ki niso registrirani 
v športnih organizacijah. Za tekmova
nje je dal pobudo okrajni sindikalni 
svet v Soboti, ki je poleg Ljutomer
čanov povabil tudi goste iz Ptuja.

POŠTARJI LJUTOMERSKEGA 
OKRAJA

se pridno izobražujejo in usposabljajo 
za izvrševanje svojih poslov. Na svo
jih sindikalnih sestankih spoznavajo 
delo in zgodovino naše sindikalne orga
nizacije. Posvetujejo se tudi o izbolj
šanju poštne službe. Uspeli so izbolj
šati zlasti delovno disciplino. Za svoj 
planinski dom »Poštar« so rade volje 
odrinili nekaj prostovoljnih prispev
kov.

Na prvi pogled skromne, toda nič 
manj pomembne obveznosti so sprejeli

ČLANI SINDIKALNE PODRUŽNICE
LESNO-INDUSTRIJSKEGA POD

JETJA V LJUTOMERU.
Tako bodo po delovnem času popravili 
vse orodje in očistili stroje ter skladi
šča. Tudi okvare na že izdelanem po
hištvu bodo odpravili in izboljšali ka
kovost svojih izdelkov. Spoznati pa ho
čejo tudi delovne uspehe, ki so bili pri 
nas doseženi v času od zadnjega kon
gresa Partije.

VREMENSKA NAPOVED 
za čas od 28. avgusta do 4. septembra:

Lepo poletno vreme. Neznatne kra
jevne plohe, oziroma nevihte, možne 
nekako 30. avgusta, 2. in 4. septembra. 
Dež se pričakuje šele okrog 6. sep
tembra.

Motiv iz Prekmurja — Mlin na Muri

„Prekmurski teden“ vabi! Pridite!
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Beseda naših bralcev
Kogovčani in elektrika

Prebivalci Koga so letos krepko pri
jeli za delo. Obnavljajo v času fronte 
porušene domove in stavbe, p a  tudi 
v poslopju začasne učilnice, ki ga ob
navljamo na stroške občinskega ljud
skega odbora, jih ni težko najti. Čeprav 
imajo opravka s kopico skrbi, ki jih 
močno zaposlujejo pri obnovitvenem 
delu. niso pozabili na elektrifikacijo 
vasi. Njihova pridnost pri dela sodi 
med smele podvige, ki naj bi jim olaj
šali življenje in jih popeljali na pot 
gospodarskega napredka. Zares! V 
elektriki vidijo svojo pomočnico, ki 
jim bo pomagala, da bodo nekatera 
dela opravili hitreje in z manjšimi na
pori.

Vse je šlo gladko od rok: v  nekaj 
mesecih so pripravili drogove, navozili 
opeko, postavili transformatorsko hiši
c o . . .  Toda najtežja preizkušnja jih 
še čaka. Zares trd oreh glodajo neka
teri gospodarji, zlasti v zadnjem časa, 
ko je treba voljo podkrepiti s tisočaki. 
To bi znal najbolje povedati sicer pod
jetni blagajnik Dolinšek, ki še mora 
zbrati nad 600 tisočakov za žico in za 
omrežje, čeprav so za visoko napetost 
že izdali nad 500 tisoč dinarjev, kar za 
naše povojne razmere ni mala številka.

Kakor so ugotovili strokovnjaki, bodo 
naši vaščani potrebovali okrog 1200 
luči. Prav v  tem računa pa tiči zago
netka, namreč, odkod vzeti denar za 
nakup potrebnih žarnic. Na Zadnjem 
sestanku, ki je pokazal, da ni v  naših 
vrstah malodušnežev in razbijačev, saj 
so prisotni z zanimanjem poslušali bo
drilne besede požrtvovalnega predsed
nika elektrifikacijskega odbora, so med 
dragim ugotovili, da le 54 odstotkov 
interesentov plačuje določene prispev
ke, medtem ko so ostali vaščani v  sti
ski za dohodke, ki so jim splavali po 
vodi spričo nič kaj dobre letine In pa
danja cen na kmečkem trgu. Denarna 
kriza grozi predvsem revnejšim kme
tom, ki si zaenkrat ne morejo poma
gati iz zadrege. Ali bomo njih pustili 
na cedilu? To bi bila krivica, ki je rev
nejši Kogovčani ne bi mogli preboleti, 
č e  hočemo doseči, da elektrika ne bo 
osrečila zgolj tiste kmete, hl stanujejo 
ob glavni cesti in imajo boljšo zemljo 
ter več pogojev za gospodarjenje, potem 
bo treba najti sredstva, s katerimi bo
mo podprli dobro voljo manj premož
nih Kogovčanov. Prav zaradi tega vsi 
upamo, da nam bo ljudska oblast pri
skočila na pomoč s potrebnim kredi
tom in tako pripomogla, da bo elektrika 
postala stvarnost za vse vaščane, ne 
glede na premoženjsko zmogljivost po
sameznika. Vsaj začasna pomoč je po
trebna zlasti udeležencem narodno
osvobodilnega boja in pa tistim, ki so 
v frontnih bojih utrpeli največ škode.

Zdaj ptič, zdaj miš . . .
Nekateri ključarevski kmetje, ki se 

v  resnici niso nikoli smatrali za za
družnike, saj so se skrili v zadrugo 
zgolj zaradi davkov, sicer pa so živeli 
in delali po starem ali vsak na svo
jem, že od maja letos trdijo, da niso 
več v  zadrugi Prav tako se otepajo 
vsakršne misli na zadružno organiza
cijo. Zadnje čase pa so se nenadoma 
spreobrnili Najhujši kričači in razbi
jači zadruge, za njimi pa seveda po
snemalci. se vneto potegujejo za na
slov »zadružnik«, dokazujoč, da nimajo 
ničesar »črnega na belem« v  rokah, da 
jih torej še ni nihče izpustil iz zadru
ge. Kaj je na njih tako čudežno delo
valo? Odgovor je preprost: nič druge
ga kot davčna akontacija za tri četrt
letja! Njim, kakor tudi podobnim v 
sosednjih krajih, bi kazalo spregovoriti 

- besede pisatelja Stritarja, ki je v  basni 
»Netopir« zapisal: »Zdaj tič, zdaj miš, 

v kakor najbolje kaže, tako, seve, Izhaja 
se najlaže!« -š-

Odlikovanega borca 
in invalida so hoteli postaviti 

na cesto
ti Kakor marsikje drugje, je tudi v Kri
ževcih pri Ljutomeru težko dohiti sta
novanje. Stanovanjski komisiji I. in 
II. stopnje se sicer trudita, da hi ubla
žili stanovanjsko krizo, vendar pa se 
pri svojem delu premalo ozirata na so
cialno stanje v posameznih družinah. 
Tako je stanovanjska komisija v Kri
ževcih dne 28. marca izdala odločbo za 
prisilno izselitev šestčlanske družine 
borca in invalida NOB Jožeta Kuplje
na k njegovi materi v Žihlavo. Prisil
no izselitev naj bi podprli organi Ljud
ske milice, čeprav je bilo komisiji zna
no, da je v družini Kupljenove matere 
devet članov, ki imajo na razpolago le 
tri sobe in kuhinjo. Potemtakem naj bi 
se v  treh stanovanjskih prostorih dre
njalo 15 ljudi, med njimi tudi štirje 
Kupljenovi otročički.

Še bolj žalostno pa je to, da so hoteli 
v Kupljenovo stanovanje naseliti tri
člansko družino tov. Spolenjaka, ki je 
bil za časa vojne v okupatorski službi. 
Morda so svoje ravnanje hoteli upra
vičiti s tem, da tovariš Kupljen ni ni
kjer zaposlen. Toda slična je zadeva 
tudi s tovarišem Spolenjakom. Tudi on 
ni nikjer v službi. Zaradi tega dobiva
mo vtis, da so se nalašč spravili nad 
borca in invalida ter ga s številno dru
žino hoteli postaviti na cesto. Ali si je 
tov. Kupljen zaslužil, da ga zapostav
ljajo pred ljudmi, ki so manj ali pa nič 
trpeli v narodnoosvobodilnem boju? 
Četudi mu očitajo nekatere napake v 
bližnji preteklosti, to še zdaleč ne upra
vičuje takega ravnanja z njegovimi 
majhnimi otročički, z  njim kot člove
kom.

Predsednik stanovanjske komisije II 
stopnje je osebno obiskal družino Kup
ljenove matere v  Žihlavi in se prepri
čal, da utesnitev ni mogoča. Kljub ugo
tovitvi pa je poročal na glavno upravo

za komunalne zadeve, da je izdano od
ločbo mogoče uresničiti, če  ni im el so
cialnega čuta do otrok in starejših lju
di, pa so ga im eli tovariši na upravi 
Ljudske milice, ki so izjavili, da milič
niki ne bodo sodelovali pri izselitvi 
Kupljenove družine. S tako odločitvijo 
so dokazali, da so pravi ljudski organi, 
ki se ravnajo po naših zakonih. Toda 
tudi njihova beseda ni mnogo zalegla. 
Dne 17. julija je stanovanjska komisija 
ponovno izdala odločbo za prisilno iz
selitev Kupljenove družine. Tokrat so 
hoteli v njegovo stanovanje vseliti dvo
člansko družino Jožeta Preloga, ki naj 
bi dobil prostorno stanovanje z vsemi 
pritiklinami.

Zadevo v  zvezi s preselitvijo Kuplje
nove družine je ves čas prigrevala Mi
lica Kosijeva iz K riževe, ki se je že 
večkrat izkazala kot vešča klepetulja 
in opravljivka ljudi. Bili pa so v  Kri
ževcih tudi posamezniki, ki so se na
ravnost veselili, da bodo Kupljena po
gnali na cesto. Jožef Prelog je celo po
nujal sovaščanu Matjažu Mavriču na
grado v znesku tri tisoč dinarjev, sa
mo da bi pomagal preseliti Kupljenovo 
družino.

Ali je v  tem socialni čut do majhnih 
otrok? Menimo, da je odveč vsak ko
mentar h gornjim navedbam. -nej

Koma v dobro gre tak 
zaslužek?

Letošnja suša je res nepričakovano 
prizadela kmetovalce, predvsem živino
rejce, zaradi pomanjkanja krme. V tej 
bojazni je marsikateri kmetovalec po
nudil na prodaj kako glavo živine, da 
bi si tako ostalo ohranil v  dobrem  
stanju ob zmanjšani količini krme, ka
tero mu je dala letos slabša letina. 
Toda kaj se dogaja pri tem? Poglejmo!

Koncem julija tega leta je nakupo
valec soboškega podjetja za odkup 
kmetijskih pridelkov na veliko, Mirko 
Knaus, v Markovcih odkupil 70 kg tež
kega prašiča po ceni 80 dinarjev za 
kilogram žive teže, kar znese skupno 
5600 dinarjev. Istega prašiča je ome
njeno podjetje prodalo čez Štiri dni 
Kmetijski zadrugi Vuhred na Pohorju 
po ceni 140 dinarjev za kilogram Žive 
teže. Prašič je takrat tehtal 68 kilogra
mov. Ni težko izračunati, kakšen je bil 
pri tem dobiček navedenega podjetja. 
Kakšen je bil ta dobiček pri odkupu 
50 prašičev po isti zadrugi iz Vuhreda 
nam tudi kaj lahko pove račun.

Menim, da to nikakor ni na mestu in 
da bo v  takih primerih morala poseči 
vmes ljudska oblast. Za tako lahek za
služek nekaterih podjetij (ali morda ne
katerih nakupovalcev?) nikakor ne sme 
biti žrtev delovni kmet.

Koloman Korpič

Propaganda — 
važno sredstvo za uspeh 
ljudsko prosvetnega dela

Če nas danes kdo vpraša, kako naša 
kulturnoumetniško društva izvršujejo 
svoje vzgojne naloge, mu lahko smelo 
povemo, da so s pomembnimi uspehi že 
upravičila svoj obstoj. Uspehi naših 
društev pa bi bili brez dvoma še večji, 
če bi dobivala moralno pomoč od sin
dikalnih podružnic in vodstev podjetij. 
Težko bi menda v ljutomerskem okraju 
našli sindikalno organizacijo, ki je med 
svojim i člani propagirala obisk uprizor
jene drame, koncerta ali drugih prire
ditev. ‘Naša društva ponavadi pridno 
delajo, toda le dobrih propagandistov 
jim  manjka. Večkrat se je že zgodilo, 
da je nastopajoče društvo izčrpalo udo
mačena propagandna sredstva, vendar 
ni bilo zaželenih uspehov. Po mojem  
mnenju bi več zalegla ustmena agita
cija v sindikalnih organizacijah, torej 
tam, kjer bi se morali najbolj brigati za 
vzgojna vprašanja. Morda bi taka pro
paganda za naše prireditve več zalegla 
kot pa zaležejo zidne reklame in oglasi 
na filmskem platnu?

Kako hvaležno nalogo bi na primer 
opravil prosvetni referent pri sindikalni 
podružnici, če bi stopil med svoje člane 
in jim  priporočal obisk kulturne prire
ditve. Našim delavcem  in nameščen
cem, ki še morda niso doumeli vzgojne
ga smotra kulturnih prireditev, je treba 
pomagati, da ga bodo čimprej spoznali. 
Napak bi seveda bilo nekoga siliti v 
dvorano. Naše prireditve je treba pri
poročati na nevsiljiv način. Zadostuje, 
če vodstvo podjetja ali sindikalna orga
nizacija kupi primem o število vstopnic 
za prireditev in jih  razdeli med najza
služnejše člane kolektiva. Prepričan 
sem, da bo delavec, ki je tako dobil 
malenkostno priznanje za svoje uspeš
no delo v  obliki vstopnice, s ponosom  
obiskal prireditev, četudi poprej tega 
iz osebnega nagnjenja morda ni storil. 
Ko se bo na svoje oči prepričal, da je 
koristno obiskovati kulturne prireditve, 
se bo morda uvrstil med ljudi, ki iz du
ševne potrebe iščejo kulturno razve
drilo na naših prireditvah.

Naši ljudje radi poslušajo petje in 
glasbo ter gledajo igre. To občutimo 
skoraj na vsakem koraku, čeprav je 
tako, pa moramo na žalost še vedno 
ugotavljati, da posamezniki redkokdaj 
obiščejo kulturne prireditve. Morda je 
po sredi zaostalost, morda komodnost 
ali pa osebno nagnjenje do nečesa dru
gega? Taki ljudje ponavadi duševno 
zaostajajo in sčasoma otopijo, ne da bi 
se sami tega zavedali. Zato je tembolj 
potrebno, da jih  vabimo na kulturne 
prireditve. Tudi naša kultura na) posta
ne ljudska lastnina, s katero se bodo 
okoriščali vsi delovni ljudje. Zato smo 
se dolžni bojevati proti zaostalosti in 
m išljenju, da so kulturne prireditve na
menjene zgolj krogu učenih in razgle
danih ljudi. Našo dolžnost do kulturnih 
društev bomo izvršili le takrat, ko bodo 
naše dvorane napolnili novi in novi 
gledalci, potem, ko bomo s tovariško 
besedo uspeli pridobiti množico prija

teljev za naše kulturne stvaritve. To bo 
brez dvoma najbolj hvaležna usluga 
našim društvom, ki se bodo še bolj za
grizeno bojevala za kakovost svojih  
prireditev, hkrati pa tu di usluga svo
jemu bližnjemu, ki bo ob našem zgledu 
znal ceniti velike pridobitve našega 
ljudstva na kulturnem področju. Odtod 
potreba po učinkovitejši ustmeni agita
ciji za kulturne prireditve! -kin

NOVA SOLA V LOGAREVCIH PRI 
 LJUTOMERU

Težnja prebivalcev bivše občine Lo
garevci se je končno uresničila. Pridne 
roke frontovcev in ostalih vaščanov 
so končale z gradbenimi deli v  po
slopju zadružnega doma, kamor bodo 
odslej prihajali šolski otroci iz Loga
revec, Gajševec, Kokorič in bližnjih 
vasi ter si v njem pridobivali osnovno 
Šolsko izobrazbo. Nova štirirazredna 
šola bo olajšala napore otrok, ki so 
dosedaj obiskovali pouk v  oddaljeni 
šoli Križevci in Stara gora.

Novo šolsko poslopje bodo odprli v  
nedeljo, 31. avgusta ob 13. uri. Ob tej 
priliki bo v  šolskem poslopju tudi za
nimiva kulturna prireditev. Vsi prija
telji mladine in kulturhega napredka 
vljudno vabljeni!

V NEDELJO »DAN ŠPORTA« V M. SOBOTI
Dopoldne povorka skozi mesto, gasilski nastop: p o p o ld n e  nogometna tekma 
Metalac : Mura, plavalne tekme, lahkoatletski peteroboj

L ep i u s p e h i p ri e le k tr if ik a c iji v  lju to m e r s k e m  o k r a ju
V povojnih letih smo posekali staro 

Jugoslavijo. — Pred vojno je bilo 2000 
odjemalcev električne energije, letos 
pa sveti električna luč 5000 potrošni
kom. — Vsa težaška dela pri elektri
fikaciji so kmečki ljudje prostovoljno 
opravili. — Pomanjkanje denarnih 
sredstev — največja ovira bodočim 
uspehom na področju elektrifikacije 
naših naselij. — Kako pomagati pod
jetnim frontovcem in kmečkim ljudem? 

★
Menda ni delovnega področja v lju

tomerskem okraju, kjer bi dosegli take 
uspehe kot so zabeleženi na področju 
elektrifikacije naših vasi in naselij. Da 
ni to izmišljena bajka, dokazujejo za
nesljivi statistični podatki, ki povedo, 
da so v  ljutomerskem okraju po osvo
boditvi postavili 16 transformatorskih 
postaj in končali z delom pri napeljavi 
39 km daljnovodov visoke napetosti ter 
130 km omrežja nizke napetosti. Ali je 
kaj takega zmogla stara Jugoslavija? 
Se tako zakrkjeni naivneži bodo pri 
branju teh vrstic morali priznati, da 
so delovne roke naših ljudi ustvarjalno 
obračunale s preteklostjo in se z ne
umornim delom dokopale do svetlejših 
dni. Stotine in stotine kmečkih ljudi, 
ki so desetletja sanjali o elektriki, je 
po osvoboditvi svoje sanje spremenilo 
v  živo stvarnost. Iz dneva v dan so 
peli krampi, sekire in lopate v  rokah, 
ki so krčile elektriki pot do kmečkih 
hramov. Kaj pomeni 20 let stare Ju
goslavije z  2000 odjemalci električne 
energije proti 6 povojnim letom, v  ka
terih je elektrika osrečila 3000 delovnih 
ljudi? Brez obotavljanja lahko pore
čemo: odločilno zmago! Smrdeče sve
tilke so ugasnila v  Apaški kotlini in 
na svetu okrog Kapele, Vidma ob Ščav
nici, Železnih dverih Presike, Razkrižja 
in Ivanjkovec. V teh krajih, kjer je 
po vojni vzkniklo več kmečkih delov
nih zadrug, so ljudje sprejeli elektriko 
kot znanilko napredka in pomočnico, 
ki jim bo poganjala zadružne stroje in 
olajšala napore pri vsakdanjem delu. 
Električna luč je zasvetila v  številnih 
kajžicah bivših viničarjev, ki so se po 
osvoboditvi prvi odločili za novo živ
ljenje v  zadrugah. Nihče ne bi mogel 
opisati veselega razpoloženja, ki je na
polnilo srca kmečkih ljudi, ko so prvič 
zagledali svetlikajočo se prijateljico. 
Ljudska oblast je poskrbela za to, da 
je obiskala domala vse zadružnike. 
U veljavila pa se je tudi na kmetijskih 
gospodarstvih. Tako je kolektiv vino
gradniškega posestva na Kapeli pri
speval sredstva za elektrikacijo Polic, 
kjer prebivajo njegovi delavci — bivši 
viničarji. Marsikje sta odločala pod
jetnost in dobra volja vaščanov. Na 
Razkrižju so v rekordnem času treh 
mesecev elektrificirali štiri vasi in, 
kakor marsikje drugod, svečano pro
slavili svojo zmago. To so bili pravcati 
ljudski prazniki za staro in mlado.

Letos se v  nekaterih predelih okraja 
odločno bojujejo za elektriko. Smelo 
lahko trdimo, da so elektrifikacijska 
dela zavzela največji obseg po osvobo
ditvi.

Obrat državnih elektrarn Slovenije 
v  Radgoni,

ki s svojim i strokovnjaki izvršuje teh
nična dela pri napeljavi daljnovodov 
in omrežja, ima pred sabo velikopo
tezne načrte; v  najkrajšem času je 
treba postaviti 13 transformatorskih 
postaj, 30 km daljnovodov in 50 km 
omrežja nizke napetosti To je obvez
nost, k i bo kmalu uresničena. Najbolj 
podjetni so letos zadružniki okrog Mi
klavža in  Vinskih vrhov ter prebivalci 
s področja občine Bučkovci. Nemalo je 
primerov, da so se ljudje lotili dela z 
golimi rokami, brez potrebnih sredstev. 
Po zgledu Razkrižancev so se zanesli 
na svoje sile zlasti vaščani Moravec in 
zadružniki vinogradniške delovne za
druge »Kerenčič-Kog«, ki niso čakali 
na tujo pomoč, temveč so na domačem 
ognjišču zbrali sredstva in začeli z de
lom. Tod se naglo pomikajo k  zmagi. 
Tudi Radoslavčani so podjetni, toda 
premalo naklonjeni sosednjim vasem, 
se prej ko so začeli z delom, jim  je 
podjetje v  Radgoni prodalo pavšalno 
količino žice za daljnovod po stari 
ceni, hoteč jim pomagati iz zadrege. 
Ko pa so dobili žico, se niso mogli« spo
razumeti s sosedi, ki so želeli, da bi 
družno elektrificirali svoje vasi, mar
več so odklonili sodelovanje. Po kon
čanem delu jim  je ostalo nad 300 kg 
žice, ki so jo hoteli prodati sosedom 
po višjih cenah, ne meneč se za nji
hove težave. Ker sosedje te ponudbe 
n isom ogli sprejeti, so žico  hoteli upo
rabiti za omrežje nizke napetosti, šele 
s posredovanjem tovarišev iz radgon
skega obrata so žico prodali sosednjim 
vasem po zmernih cenah, brez dobička. 
Ta primer kaže, da se posamezniki no
čejo sprijazniti s tem, da bi videli v  
elektriki silo, ki združuje napore naših 
ljudi v  boju za iste cilje, marveč da se 
potegujejo zgolj za svoje koristi in 
celo dobičke. Lokalpatriotizem je po
temtakem zelo škodljiv pojav, ki hromi 
enotnost hotenja naših ljudi in ga bo 
treba tudi na področju elektrifikacije 
čimprej omejiti.

V predelu Krčevina ln Kog
pa elektrifikacijska- dela le počasi na
predujejo. Kmečke delovne zadruge, 
ki so na tem področju prevzele dolo
čene obveznosti, se reorganizirajo, 
kmetje pa zaenkrat nim ajo sredstev, 
da bi plačevali strokovnjake in po
trebni material. Prav tako je tudi v  
Bolehenečicah. Zato so ponekod za
bredli v  dolgove, katerih se bodo lahko 
le organizirano znebili. Kmetje sicer 
upajo, da bodo prodali sadje in odvišne 
poljske pridelke in si tako pridobili 
potrebna sredstva za nadaljevanje del, 
toda to še ni edina rešitev. Misliti bo 
treba tudi na vstopanje v  kmetijske 
zadruge, kajti organizirano se je lažje 
bojevati proti težavam, ki se pojav
ljajo tudi na področju elektrifikacije. 
Zadruga, ki bo dobro poslovala in se 
brigala za napredek v  krajevnem go
spodarstvu, bo imela tudi dohodke, s 
katerimi bo lahko pomagala svojim

članom. Z dobrim poslovanjem  pa bo 
dosegla, da ji bo skupnost dala potreb
ne kredite, kolikor bo svoje potrebe 
lahko utemeljila. Čedalje bolj pa sili 
v  ospredje vprašanje kreditiranja elek
trifikacijskih del v  posameznih krajih. 
Tudi gospodarski svet pri OLO je na 
zadnji seji sklenil, da bo poskušal iz
poslovati posojilo zlasti za kraje, ki so 
bili prizadeti med vojno in so nase
ljeni s siromašnejšim prebivalstvom. 
Tudi ta predlo« govori v  prid ljudske 
oblasti, ki je že neštetokrat z dejanji 
dokazala, da podpira napredna strem
ljenja naših ljudi pri elektrifikaciji 
podeželja. Temu pa še dodajmo: tudi 
topot je treba podpreti delovno vnemo 
pridnih frontovcev, ki se v  svojih va
seh bojujejo za elektriko — za napre
dek!

SPORED
II. g o s p o d a r s k e  razstave 
okraja Ljutomer:

V s o b o t o , dne 30. avgusta 1952 
ob 20. uri:

KONCERT GODB NA PIHALA 
na veseličnem prostoru
V n e d e l j o ,  dne 31. avg. 1952 
ob 13. uri:
na dirkališču Cven pri Ljuto
meru

LETALSKI MITING IN MOTORNE 
DIRKE

V t o r e k ,  dne 2. septembra 1952 
ob 20. uri:
K n i t t e l :

»VIA MALA«
uprizori dramatska skupina KUD 
»Ivan Kaučič« v  Domu kulture

Odlikovani gasilski voditelji
Na prvem gasilskem festivalu v  Ljub

ljani so bili odlikovani najzaslužnejši 
voditelji prostovoljnega gasilstva v  Slo
veniji. Med odlikovanci so tudi tova
riši iz ljutomerskega okraja. Tako je 
sekretar okrajne gasilski zveze Karol 
Centrih odlikovan z medaljo »zasluge 
za narod«, gasilski voditelj iz Radgone 
Aleksander Arnoš z bronasto gasilsko 
kolajno, poveljnik brigade Janez Bla
govič s srebrno gasilsko kolajno in 
predsednik okrajne gasilske zveze Jože 
Zavratnik z bronasto gasilsko kolajno.

Gasilci ljutomerskega okraja čestitajo 
svojim odlikovanim voditeljem in Želi
jo, da bi jih  še mnoga leta vodili po 
poti napredka in procvita v  priljub
ljeni gasilski organizaciji.

Specialist za madžarska vprašanja
O našem skrajnem severnem kotič

ku — Prekmurju, se je že mnogo pi
salo. Marsikdo te kraje, ljudi in nji
hove običaje pozna. Pozna jih z njiho
vih dobrih in slabih strani, slišal je 
o prvoborcih za svobodo, o mladih 
življenjih, ki so padla za boljšo bo
dočnost našega ljudstva; in pravtako 
o raznih mazačih, o prekrščevalcih, 
pa o čudežih in končno tudi o narod
nih izdajalcih.

Mnogi poznajo madžarskega-podrep
nika, doma iz Gornjih Betrovec, Mi
kolo Sandora, ki jei z budimpeštanske 
univerzitetne stolice kot zgodovinar in 
ekspert nenehno dokazoval, da so Slo
venci tostran Mure nič več in nič manj 
tako čistokrvni Madžari kot prebival
ci glavne ulice v  Budimpešti. Pa pu
stimo to črno stran prekmurske zgo
dovine. Bolj bo začudilo marsikoga, 
najbolj pa seveda Prekmurce same, ko 
bodo zvedeli, da imajo v  svoji sredini 
izvedenca, ki je v  vsem posnemal svo
jega vzornika Mikolo, le da ni operi
ral s teorijo, ampak skušal kar v  
praksi pokazati, kako so se Vendi mi
mogrede, in seveda z njegovo zaslugo, 
kar čez noč otresli »slovenske narod
nostne navlake« in postali to, kar so 
vselej bili — Madžari. Kdo pa je ta 
specialist?

Pred nedavnim je sedel za zamreže

nimi okni splošno znani valutni pre
kupčevalec (kazenski zakonik ima še 
več nazivov, katere si je z vso pra
vico zaslužil), gospod Sapač Ludvik 
iz Beltinec, bivši gostilničar, mesar in 
še kaj — vsekakor oseba, ki je bila 
v  preteklosti in celo do nedavnega, 
»gospodar položaja« na beltinškem 
koncu. Mož je med okupacijo stal na 
trdnih madžarskih pozicijah, na vsa
kem koraku dajal poudarka svoji 
madžarski »čistokrvnosti«, dokazoval 
in prisiljeval svoje slovenske goste, da 
morajo, »če že jedo madžarski kruh, 
v  njegovi gostilni tudi madžarsko go
voriti«; skratka, v  njegovem lokalu 
ni bilo prostora slovenski . govorici. 
Napadeni gostje — Slovenci, so v  svo
jih  srcih sicer storili sklep, da se bodo 
po možnosti izogibali »Sapaščine«, pa 
vendar so se v  večini primerov pre
mislili, ker so prišli do sklepa, da je 
bolje v  Sapačevi gostilni malo po hun
sko zavijati, kot pa sedeti v  madžar
skih arestih. Med ljudmi se je namreč 
šušljalo, da je telefon v  gostilniški ku
hinji Sapača znal kaj hitro dobiti 
zvezo z beltinško madžarsko orožniško 
postajo. Sapača so madžarski okupa
torji. kot on sam trdi. tako zelo prega
njali, da so mu kot »nezanesljivemu« 
elementu celo pustili vso dobo okupa
cije lovsko puško, s katero je pridno

hodil na lov v  družbi madžarske go
spode. Se več! Tudi »prisilno« so ga 
mobilizirali, baje zaradi spora z nekim 
madžarskim funkcionarjem. In ubogi 
»prisilni« mobiliziranec, ki sl je menda 
svojo kazensko edinico sam izbral v  
protiletalski zaščiti v  Dokležovju, v 
vasi, oddaljeni samo za nekaj kilo
metrov od njegove gostilne in v  pri
jetnem razpoloženju uničeval klobase 
iz svojih shramb, jih zalival s pristnim 
lendavčanom in tako ob zvokih har
monike branil krono sv. Štefana, se 
razposajeno šel »rihtarja tolči« in uga
njal druge podobne burke, ki jih je 
okupator takim »prisilnim mobiziran
cem« dovoljeval.

V Beltincih so ljudje, ki vedo še 
marsikaj o Sapaču, za katerega velja 
rek, da je bil »bolj cesarski kot cesar 
sam«. Tako se je tudi prvi srezki na
čelnik za časa okupacije v  Beltincih 
Šmid pritoževal, da ga Sapač in nje
gova žena ne pustita pri miru in da 
mu na eno uho šepeče Sapač, na drugo 
njegova žena. Šmid, ki je bil sicer 
Madžar, a pravičen človek, se je 
kasneje preselil v  gostilno Ritoper, da 
se ie ubranil nadležnosti Sapačevih in 
kakor se je govorilo, je bil pozneje 
celo aretiran, ker se je premalo pri
kazoval kot čistokrven Madžar.

Tako je Sapač prijetno prebrodil 
težavn e  dni druge svetovne vojne in 
pričakal osvoboditev. No, in ko je ta 
končno prišla, je Sapač spremenil



svojega Lajoša v  Ludvika, in to je bilo 
tudi vse.

Vse od maja 1945 dalje so se akti
visti pritoževali, češ da je beltinski 
teren težak, da ne gre ne po eni ne 
po drugi smeri. Ko so iskali vzroke, 
so jih našli v  osebi Sapača, ki se še 
vedno ni nehal boriti za svoj madžar
ski »Orszag«. Pa so mu leta 1949 za
prli gostilno, kar ga pa ni v  ničemer 
prizadelo. Legalno je odprl ilegalni vi
notoč, katerega kapaciteto je iz leta 
v  leto večal in se smejal, češ, »preje 
sem moral plačevati davke od gostilne, 
sedaj pa še tega ni treba in vendar 
gredo posli sijajno.« Njegov ilegalni 
vinotoč pa je cvetel pred nosom neka
terih funkcionarjev ljudske oblasti, ki 
so Sapaču delali družbo v  njegovem 
vinotoču, popivali z njim za drag de
nar in se menda na ta način tudi sa
mi šli pred svojimi hudimi ženami za 
ilegalce. Ker je ta ilegalnost le  imela 
nekaj vpliva na Sapača, je v  letu 1951 
milostno dovolil, da so ga vpisali  v 
OP in pri tem dostavil: »Pustite mojo 
ilegalnost pri miru, jaz pa vam bom 
redno plačeval članarino OF.«

In tako je Sapač naprej v  »nekalnem 
ribaril«, prodajal drago vino, prekup
čeval z dolarji in “forinti, dobavljal 
razna zdravila, vse v  ozdravljenje bol
nikov in svojo korist.

Ker pa je ta »gospodar položaja« le 
preveč javno delal, se je končno zna
šel za zamreženimi okni. V preiskavi

je postal izredno zaveden Slovenec, 
znal je simulirati razne vrste bolezni 
in se končno znašel zopet na svobodi, 
ker za take gospode le ni primemo, 
da bi sedeli v  zaporih v  časih, ko se 
da še marsikaj »zaslužiti«. Ko je pri
šel domov, so se nekateri Beltinčani 
jezili, drugi pa ga še bolj spoštovali, 
tretji pa resignirano dejali, da pač ni 
pomoči, ker ima gospod zaslombo, pa 
naj bodo časi in režimi taki ali pa 
drugačni. Nedolžno zaprtemu Sapaču 
pa so priskočili na pomoč zopet kra
jevni oblastniki, ki so mu za prestane 
muke ponudili mesto ekonoma v  za
družni gostilni Vodilne vloge mu še 
takrat niso hoteli dati, ker le niso ve
deli, kako se bo zadeva s Sapačem iz
tekla, čeprav je Sapač po prihodu iz 
zapora na vsa široka usta kričal, da 
mu taki »čondraši«, kot so bili pre
iskovalni organi v  Murski Soboti ne 
bodo nikoli dokazali' kaznivih dejanj, 
ker je on naravnost briljiral z znanjem 
kazenskega zakonika.

Za novo funkcijo, ki jo je prejel, se 
je Sapač svojim dobrotnikom vljudno 
zahvalil, naenkrat odzdravel od vseh 
svojih bolezni, se zvito nasmejal, saj 
je bil posel, katerega so mu sedaj dali. 
tudi njegova domena.

Naslov tega članka pa bi izgubil 
smisel, če ne bi dodali še nekaterih 
pojasnil. V začetku maja 1943 je naš 
vrli Sapač napisal na naslov ministra 
za notranje zadeve v  Budimpešti ne

kako takole: »Milostljivi moj gospod! 
Podpisani s spoštovanjem prosim, da 
se mi v  vasi Beltinci, Horty Miklos 
utzi 24, v  moji hiši izda potrebno do
voljenje za kinematograf. Za utemelji
tev svoje prošnje navajam sledeče: 
Beltinci so središče 14 vendskih vasi. 
V času 22-letne jugoslovanske okupa
cije se je prebivalstvo poslovenilo in 
za neopazno pomadžaritev je neob
hodno potrebno tako podjetje (kine
matograf). Jaz kot rojeni Madžar, ki 
v  svojem srcu nosim madžarske inte
rese, sem pripravljen tudi na račun 
Žrtev vzpostaviti tako podjetje, da s 
tem storim uslugo svoji domovini, 
itd.«

Ali ni dal Sapač svojim budimpe
štanskim gospodarjem odlično navo
dilo, kako bi se dalo na najbolj uspe
šen in hiter način pomadžariti Beltin
čane? Pa recite, če ni Sapač prekosil 
svojega velikega vzornika Mikola 
Šandorja?

Pred nedavnim se je Sapač, kljub 
temu, da je mislil, da je zadeva z iz
pustom iz zaporov zanj končana, mo
ral zagovarjati zaradi kaznivih dejanj 
pred okrajnim sodiščem v Murski So
boti. Bil je obsojen na 18 mesecev za
pora in zaplembo tuje valute, vendar 
pa se nam zdi. da se je za take pre
stopke in za tako sovražnost napram 
slovenskemu narodu Sapač le nekoli
ko prepoceni zmazal.
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PO PREKMURJU IN PRLEKIJI
ODPRTI PARTIJSKI SESTANEK V 

LENDAVI
V minulem tednu se je vršil v Len

davi odprti partijski sestanek pro
svetne celice. Sestanka so sc udeležiti 
zastopniki množičnih organizacij in 
prav tako mnogi prosvetni delavci in 
nečlani partije.

Na sestanku so pregledali enoletno 
delo partijske organizacije, ki ga je v  
referatu prikazal sekretar tov. Lugarič 
Drago. Celica je v enoletnem delu do
segla lepe rezultate posebno na pod
ročju kulturno-prosvetnega dela. Glav
na napaka celice je bila le ta, da v  
teku leta ni pritegnila v  svoje vrste 
nobenega novih članov, dasiravno so 
bili med vrstami prosvetnih delavcev 
taki, ki bi si to zaslužili. V diskusiji je 
sodelovalo več članov celice, ki so po
drobno prikazali delo svoje organiza
cije. Sekretar mestnega komiteja KRS 
Lendava je nakazal, kakšno naj bo 
delo organizacije v  bodoče.

Na sestanku so tudi izvolili sekre
tarja celice in delegate za okrajno par
tijsko konferenco.

Navzoči nečlani so se na sestanku 
podrobno seznanili, kakšno je delo in 
kako delajo člani partijske celice pro
svetnih delavcev v  Lendavi -ec

VELIKO STRELSKO TEKMOVANJE 
V MURSKI SOBOTI

V soboto, dne 30. avgusta 1952 ob 
13. uri se začne strelsko tekmovanje 
v  Murski Soboti med  posameznimi 
sindikati za moštveno in posamezno 
prvenstvo.

V nedeljo, 31. avgusta 1952 ob 7. 
uri zjutraj se bo to tekmovanje nada
ljevalo in bodo v  njem sodelovala 
strelska moštva iz vseh občin Prek
murja, nekatera celo z dvemi moštvi.

Okrajna strelska zveza je za to tek
movanje pripravila več nagrad. Prvak 
Prekmurja bo dobil okusno izdelan 
prehodni pokal, ostali pa bodo dobili 
zastavice in plakate, a tudi denarne 
nagrade so predvidene.

Razen tega se na veseličnem pro
storu stalno izvaja nagradno streljanje 
z zelo lepimi dobitki

Obiskovalci Prekmurskega tedna- 
strelci, izkoristite priložnost, obiščite 
Prekmurski teden!

LEPA RAZSTAVA V PROSE
NJAKOVCIH

Lepa razstava v  Prosenjakovcih si 
tudi zasluži nekaj besed. Toda raz
stavljali niso samo Prosenjakovčani, 
temveč vse vasi občine. Razstavljali 
so razne vrste žitaric, sadje, zdravilna 
zelišča, čebele, pridelke vrtnarij in 
podobno. Močno so bili na razstavi za
stopani obrtniki s svojimi izdelki kot 
so krtače, kolovratil sirkove metle, ple
tenke, predmeti iz ličja; precej pa je 
bilo tudi ročnih del in okusnih kuhar
skih izdelkov. Zelo lepo so prikazali 
proizvajanje domačega platna od se
mena pa do gotovega izdelka. Razsta
vili so tudi nekaj strojev. Omembe 
vredna sta brana in kopač, izdelek 
domačega kovaškega mojstra iz Rat
kovec. In še nekaj me je privabilo: 
živi središčanski raki v  košari s kopri
vami. Dober domislek!

O kulturnem sporedu v  Prosenja
kovcih se je že pisalo, zato sam tega 
ne bom načenjal več.

N aj se vrnem k Turniščanom. Spet 
sem se spomnil na tisto majhno ude
ležbo pri prireditvah. Nekdo mi je po
vedal, da so že pred tekmovanjem za
čeli s plesom v  gostilni in tako ljudje 
menda res niso vedeli, kam naj gre
do, da bo bolje; največ jih je ostalo 
kar pred gostilno, kjer so poslušali 
godbo. Da se le niso spomnili priredi
telji, da bi postavili godbo k igrišču 
za odbojko ali pa h kegljišču — go
tovo bi prisostvovalo tekmam več kot 
osemdeset ljudi. Turniščani, izkušnja 
naj služi v  bodoče v  izogib takim po
manjkljivostim!

Že vidim; ne bom mogel vsega spra
viti y  to številko, kakor sem obljubil. 
Bo pač moralo v  prihodnjo. Dotlej pa 

na svidenje! Ante Novak.

ČLANI SINDIKALNE PODRUŽNI
CE KMETIJSKIH DELAVCEV NA 
POSESTVU JERUZALEM pomagajo s 
prostovoljnim delom pri obnavljanju 
delavskih stanovanj. Postavljajo tudi 
dve enodružinski hišici za delavce. Na 
gradbišču so dosedaj prispevali nad 
2000 udarniških ur in se odločili, da 
bodo vztrajali, dokler ne bodo stavbe 
pod streho. Na zadnjem zborovanju so 
izvolili delegate za okrajno konferenco 
in sklenili da bodo uresničili vse ob
veznosti iz družbenega načrta in Izpol
nili svoje sindikalne dolžnosti. Zbrali 
so tudi 1500 dinarjev in jih poslali na
cionalnemu komiteju za mir v Beo
grad.

ir

PRI MIKLAVŽU V LJUTOMER
SKEM OKRAJU so v čast partijskega 
kongresa ustanovili strelsko družine, 
ki šteje 27 članov. Preteklo nedeljo so 
priredili poizkusno streljanje z vojaško 
puško. Na ustanovnem sestanku so 
sklenili, da bodo do kongresa zgradili 
strelišče.

ČEPINSKI GASILCI BODO V BO
DOČE BOLJ PRIJELI ZA DELO

Lahko rečemo, da Je dejavnost množičnih orga
nizacij v Čepincih kar zadovoljiva —  izjema so 
doslej bili le gasilci. V prostovoljni gasilski četi 
v Čepincih nikakor ni Slo z delom naprej, tako 
kot v ostalih organizacijah. Temeljit pomenek o 
tem ho verjetno hitreje pognal gasilsko kolo tudi 
v Čepincih, članstvo čete je bilo brez resnega 
vodstva, zato se tudi ne more ponašati z vzorno 
disciplino, čepinska gasilska žeta ima najboljšo 
motorno brizgalno v okolišu, pa kljub temu odla
gajo datume za sektorski gasilski nastop, ker se 
člani neredno udeležujejo vaj. Pa že kup podob
nih stvari je oviral uspešnejše delovanje gasilcev 
v Čepincih.

Zadnjega izrednega sestanka so se udeležili sko
raj vsi člani čete. Ostra, a upravičena kritika 
razmer je dala novo vodstvo, kateremu so člani 
poverili nalogo, da temeljiteje prime za delo in 
odpravi dosedanje napake. Med drugim so na se
stanku razrešili dolžnosti orodjarja Pranigerja, ki 
Je pri nedavnem požara v Šalincih le napol opra
vil svojo dolžnost, nato pa vzel kolo in se od
peljal proti doma. To je res s lab primer gasilske 
zavesti, ki ne spada v gasilske vrste. Ka sestanku 
so sprejeli tudi nekaj sklepov za nadaljnje delo, 
kakor redno vzdrževanje gasilskega inventarja, 
ureditev gasilskega voza, polna udeležba pri na
stopu 14. septembra in podobne.

KMETIJSKE ZADRUGE, KMETJE, KMEČKE 
GOSPODINJE! 

Sporočamo Vam veselo novico!
V letu 1953 boste lahko zamenjali oljno repico za bučno olje, za kar 
Vam jamči tovarna olja pogodbeno.
Zato se pripravite za setev oljne repice in sklenite pri svoji KZ pri
delovalno pogodbo.
Za 100 kg oljne repice boste dobili 15 kg bučnega olja.
Zasejte čim večje površine z oljno repico, v  Vašo in skupno korist!

Tovarna olja, Slov. Bistrica

DOBROVNIK
Tudi v Dobrovniku so imeli zadnjo nedeljo 

veliko športno priredite«. Že ves teden pred pri
reditvijo je  bilo govora, kdo bo zmagal v po
vratnem srečanju na zelenem polju — domačini 
ali Turnišče? Za tekmovanje zo bila v  obeh 
občinah velike priprave. Turniščani so se hoteli 
revanžirati za poraz predpreteklo nedeljo na do
mačem terenu, a Dobrovnik fe prav tako hotel 
doseči čimboljše rezultate.

športno tekmovanje je bilo celodnevno, kjer so 
se pomerili: šahisti, odbojkaši, nogometaši, kole 
sarji, kegljači in celo namizni tenis so odigrali 
V programu so bila predvidene tudi konjske dir
ke, ki pa so zaradi tehničnih ovir odpadle.

Borba je bila ves čas tekmovanja zelo trda 
kajti vsakdo je hotel zmagati. Kljub izenačenim 
močem je Dobrovnik zmagal tudi topot v  vseh 
panogah, razen odbojke. Rezultati so sicer zel 
tesni, kar dokazuje, da so se Turniščani požrtvo
valno borili. Tekmovanje je spremljalo več sto 
gledalcev iz domače in okoliških vasi, ki so bo 
drili vsak svoje igralce.

Občinski ljudski odbor Dobrovnik je ob koncu 
tekmovanja podelil najboljšim športnikom diplo
me v priznanje. Sledilo je ljudsko veselje v  naj
lepšem razpoloženju in tovarištvu, kjer so se 
športniki obeh občin še bolj zbližali.
 Organizacija je bila  zelo dobra in na višini 

zato ja treba pohvaliti in dati priznanje prire
diteljem. - e c

DEJAVNOST IZUD »TONE PLEJ«
V ČRENSOVCIH

Po dolgem časa je domače izobraževalno dru
štvo pripravilo dve kulturni prireditvi. Koncert 
mešanega pevskega zbora je vodil tov. Gjerek.

 Zapeli so režem o svobodi in Zdravico. Sodelo
vala je tudi domača godba na pihala.

Instrumentalni del Koncerta je vodil tov. Vi
l j e m  Prša. člani godba so raztreseni na raznih 

delih, celo po 20 km v oddaljenih krajih in so 
jim vaje posebna ovira.

že naslednjo nedeljo je dramatska družina 
vprizorila trodejanko »Ugasle luči«.

Obe prireditvi sta bili dobro obiskani. Z vede 
njem so obiskovalci dokazali, da razumejo smo
ter, ki ga uresničuje kulturna dejavnost.

POMORSKO BRODARSKO DRUŠTVO 
»PARTIZAN« V KROGU NI ZASPALO

V nedeljo, dne 17. avgusta, je izvedlo Pomor
sko-brodarsko društvo »Partizan« Krog tekmova
nje veslačev in plavalcev na Muri. Tekmovanje 
je prekinil dež, tako da je odpadlo več disciplin. 
Tekmovalci so bili dobro pripravljeni, kar se je 
pokazalo pri veslanja. Društvo una nadarjene 
mlade veslače, ki bodo še dobro zastopali barve 
društva. Omenimo naj samo Rakušo, Lojzeta Meo
lica, Ratnika in Svetca.

Tekmovanja je prisostvovalo nad 1000 gledal
cev, pogrešali smo pa člane Okrajnega odbora 
Ljudske tehnike. Društvo je stopilo na novo pot 
in upamo, da bo imelo še mnogo uspehov. S. J.

K og . — Naši vaščani se vedno radi 
spominjajo tudi svojega rojaka Jožeta 
Kerenčiča, voditelja prvega upora, ki 
Je padel pod kroglami okupatorskih 
klavcev. Domače izobraževalno-umet- 
ni ško društvo se je pred kratkim s 
kulturno prireditvijo oddolžilo svojemu 
patronu. Nastopila je igralska družina 
z »Volkodlaki«, Med igralci so bili tudi 
društveni člani, ki so sami doživeli gro
zote na gradu Borlu. Zato so dramo 
tako živo prikazali, da so bili vsi gle
dalci do srca ganjeni. Izostali so le ne
kateri vaščani, ki so bili takrat zape
ljani, in so čutili drugače kot Kerenčič 
in n jeg ov i sobojevniki.

Dohodek prireditve je društvo poda
rilo Zvezi borcev za spominsko ploščo, 
ki jo bodo vzidali v  Kerenčičevo rojst
no hišo. Naši člani društva pa s pridnim 
delom zaslužijo več priznanja od strani 
množičnih organizacij, katerih člani naj 
bi se bolj pridno udeleževali kultur
nih prireditev  in tako pokazali svojo 
politično in kulturno zavest.

V TEKMOVANJE ZA VI. KONGRES 
KPJ SO SE VKLJUČILI TUDI DE
LAVCI SINDIKALNE PODRUŽNICE 
DRŽAVNEGA POSESTVA RAKIČAN, 
ki so prav tako na svojem zadnjem 
sestanku sprejeli tekmovalne obvezno
sti. V počastitev kongresa Partije bodo 
med drugim delali pri dograditvi odra 
v zadružnem domu, 14. septembra
bodo priredili strelsko tekmovanje s 
sodelovanjem strelskih družin iz Sobo
te, podobno tekmovanje bodo istega 
dne izvedli tudi člani šahovske sekcije 
in športniki.

Dosedanje Sindikalno kulturno-umet
niško društvo »Kajuha je v  svojem de
lovanju želo lepe uspehe. Da bi v  dru
štvo pritegnili še več sodelavcev, ga 
bodo preimenovali in ustanovili dru
štvo »Svoboda«. Nadalje so sprejeli 
tekmovalne obveznosti za nadaljnje iz
boljšanje dela v sindikatu, skrbi za 
delovnega človeka in podobne obvez
nosti.

USTANOVLJENA JE TRGOVINSKO- 
GOSTINSKA ZBORNICA ZA OKRAJ 

LJUTOMER
Pred kratkim so se v  Radencih 

zbrali gostilničarji in zastopniki trgov
skih podjetij, ki so po daljši razpravi 
ustanovili svojo zbornico. Izvoljen je 
bil tudi upravni odbor, kateremu na
čeljuje predsednik tov. Zadravec.

Ustanovitev zbornice so narekovale 
razmere v  gostinstvu in trgovini. Tudi 
na tem področju družbene dejavnosti 
se naj uveljavi soodločanje državlja
nov v  vodstvenih zadevah. Vodstvene 
naloge, ki so jih dosedaj opravljali 
ljudski odbori, prehajajo na voljene 
družbene organizacije, s tem pa se 
uresničuje načelo: vsak naj sodeluje
pri upravljanju naših podjetij! Razum
ljivo je, da bodo ljudski odbori izvr
ševali splošni nadzor nad poslovanjem 
in delom zbornice. Nova organizacija 
naj bi skrbela zlasti za normalizacijo 
razmer v  gostinstvu in trgovini, vzga
jala naj bi nameščence, proučevala 
možnosti za izboljšanje poslovanja 
obratov, skrbela za  večji asortiment 
dobrin v gostilnah, se bojevala za 
ugled gostinskih ter trgovskih obra
tov itd. Na področju ljutomerskega 
okraja jo Čakajo odgovorne naloge. 
Tako bo treba izboljšati postrežbo v 
gostilnah. Tudi cene alkoholnim pija
čam, zlasti vinu, so dokaj različne. 
Ponekod prodajajo vino celo po 130 
dinarjev za liter, dočim je v  večini 
gostinskih obratov udomačena cena od 
90 do 120 din za liter. Zbornica bo 
morala poskrbeti, da se bodo cene 
dobrinam prilagodile razmeram na tr
gu in da ne bodo v  nedogled nara
ščale, kakor bi se komu zdelo. Kritično 
je zlasti vprašanje točenja kakovostnih 
vin. Izboljšati pa bo treba tudi poslo
vanje nekaterih gostinskih obratov 
(Ivan Lukovnjak na Kapeli), ki so do
sedaj kvarili ugled našega gostinstva. 
Nesposobnim gostilničarjem bo treba 
celo odvzeti obrtno dovoljenje.

Na ustanovni skupščini so delegati 
glasovali za statut zbornice, ki ureja 
poslovanje nove organizacije in odlo
čili, da bodo njeni člani plačevali čla
narino v  višini ene promile od bruto 
prometa v  svojih obratih.

V Bučkovcih so se odločili
za splošno kmetijsko zadrugo

Kakor povsod drugod, se tudi v Buč
kovcih mnogo pogovarjajo o zadruž
ništvu. Domača kmečka delovna za
druga, ki Je bila v rokah večjih kme
tov, je zaradi slabega vodstva in ne
znosnih razmer ter odnosov med za
družniki slabo upravičila svoj obstoj; 
nasprotno, bila je v  spodtiko ostalim 
kmetom, ki so s prstom kazali na vse 
napake v  zadružnem gospodarstvu. Za
radi tega je bilo treba zadrugo reorga
nizirati in jo približati večjemu krogu 
poštenih kmetov. Do tega je tudi pri
šlo. Pred dnevi so se sestali člani bivše 
zadruge, napredni kmetje in viničarji. 
Posvetovanje ni bilo brez uspeha. Iz
volili so iniciativni odbor in mu naro
čili, da sestavi osnutek pravil za poslo
vanje nove zadruge in njenih odsekov. 
V kratkem bodo sklicali občni zbor 
zadružnikov, ki bo izrekel zadnjo be
sedo o novi zadrugi in njenih nalogah.

O reorganizaciji v  zadružništvu pa

razpravljajo tudi na zborih volivcev. 
Napredni kmetje se zelo zanimajo za 
to, kako bodo organizirane nove za
druge, zlasti pa zadružna gospodarstva. 
Predsednik občine tov. Štuhec jim zna 
odgovoriti na vprašanja, tako da po
stajajo pomenki čedalje bolj živahni.

Da pa' se ni za splošno zadrugo od
ločilo več kmetov, je krivo tudi trgov
sko podjetje zadružnega sklada v Lju
tomeru, ki je v  naših krajih prodajalo 
električno žico za daljnovod Bučkovci 
—Radoslavci po 6-krat višjih cenah 
kot so v  navadi. To ravnanje je med 
kmeti povzročilo precej nezadovoljstva 
in nerganja. Čeprav je na pobudo pod
jetja DES napako popravilo in znižalo 
cene na 65 din za kg žice, pa jim je 
treba priporočati, da se bodo v  bodoče 
podobnih napak izogibali. Tudi za
družni organi so dolžni pomagati pri 
elektrifikaciji našega podeželja, saj je 
elektrika bitni pogoj za 'gospodarski 
napredek v  zadrugah. Napake tokrat 
ne bi prigrevali, če bi šla mimo nas 
brez vsakršnih posledic. Toda zgodilo 
se je drugače. Ta napaka je omajala 
zaupanje naših ljudi do zadružnega 
sklada in njegovih voditeljev. Zato bo 
prav, če se prime krivca te nepravil
nosti. Zadružni sklad pa si bo moral 
zagotoviti več zaupanja med kmečkimi 
ljudmi, zlasti sedaj, ko ustanavljamo 
nove postojanke zadružništva na pode
želju.

Tudi Bučkovčane še čakajo odgo
vorne naloge. Ne samo, da je treba 
ustanoviti zadrugo, temveč bo treba 
oživeti tudi proizvodne odseke. Največ 
zanimanja je za sadjarski in živino
rejski odsek. Zadružniki pa bodo mo
rali stopiti na prste raznim nakupoval
cem sadja in poljskih pridelkov, ki z 
odiranjem kmeta mastno zaslužijo, na
mesto da bi ta dobiček šel v  skupno 
blagajno za izboljšanje zadružnega 
gospodarstva. B. A.

Pripomba uredništva: Pozanimali smo 
se na zadružnem skladu glede napake, 
ki je bila storjena pri prodajanju žice. 
Izvedeli smo, da je bila napaka posle
dica neljube pomote, ki je nastala pri 
ustnem dogovoru glede dobave žice 
med voditelji zadružnega sklada in 
podjetjem DES iz Radgone. Ko je bil 
zadružni sklad na napako opozorjen, 
jo j e  takoj popravil v korist odjemal
cev električne žice. Strinjamo pa se z 
vašim mnenjem, da se je treba podob
nih napak izogibati.

TEDENSKI KOLEDAR
P etek , 29. avgusta —  Boleslav, Sabina 
Sobota, 30. avgusta —  Masa, Roza 
NEDELJA, 31. avgusta —  Borlvoj, Pavlin 
Ponedeljek, 1. septembra —  Mladen, Tilen 
Torek 2. septembra —  Šte la n , Maksima 
Sreda, 3 septembra —  Darja, Simeon. 
četrtek, 4. septembra —  Rozalija, Ida 
Petek, 5 . septembra —  Lovrenc, Lavrencij 
Sobota, 6. septembra —  Ljubka, Zabarija 
NEDELJA, 7. septembra —  Mirna, Marko

SONCE vzide 1. septembra ob 5,21 in zaide ob 
18,43; dolžina dneva 13,22; v soboto 6. septembra 
vzide ob 5,28, zaide ob 18,31; dolžina dneva 13,03.

GIBANJE LUNE. Polna luna dne 4. septembra 
ob 4,19.

SPOMINSKI DNEVI 
29. avgusta 1857 je bil v Ivanovcih rojen na

rodni buditelj prekmurskih Slovencev dr. F ranc 
vanoci-Kodila. Njegova zasluga je, da je dobilo 

Prekmurje v začetku 20. stoletja, v času največjega 
potujčevanja po Madžarih, redne slovenske publi
kacije. Umrl je 29. avgusta 1913.

KINO
MURSKA SOBOTA predvaja od 29. do 31 avgusta 

angleški film „DOLINA ORLOV“; od 2. do 4 
septembra angleški film „MOŽ V BELEM“ 

LJUTOMER predvaja od 29. do 31. avgusta fran
coski film „V PARIZ“

RADGONA predvaja 30. in 31. avgusta ameriški 
film ,,BRZOJAV NA ZAPAD“

LENDAVA predvaja 30. in 31. avgusta ameriški 
film „D0M SOVRAŠTVA“

ORAD predvaja dne 31. avgusta ameriški film 
„NJEN OBRAZ“

PROSENJAKOVCI predvaja 31. avgusta angleški film 
„TRGOVINA S STARINAMI“.

M A L I  O G L A S I
Beseda din 5. Za pismeno dajanje na

slovov je priložiti din 20.
PRODAM GRADBENO PARCELO in 

gradbeni material v  Murski Soboti. 
Vprašajte v  Polani štev. 8.

PREKLICUJEM izgubljeno osebno iz
kaznico na ime Žižek Ivan, Murska 
Sobota. Obenem prosim najditelja, da 
jo odda na gornji naslov.

RAZVELJAVLJAM osebno izkaznico 
štev. 11.370, serija F 0235680 in sin
dikalno izkaznico, glasečo se na ime 
Alojz Jureš, Berkovci, okraj Ljuto
mer.

PRODAMO EN PAR 7 LET STARIH 
KONJ z opremo po ugodni ceni. — 
Vprašajte pri upravi ljutomerskih 
opekam K r i ž e v c i  Boreci.

OBVESTILA
PREKMURSKEGA TEDNA

RAZSTAVNI PROSTORI 
»Prekmurskega tedna« se nahajajo 
v  Drž. gimnaziji in na razstavnem 
prostoru poleg gimnazije, ulica He
roja Štefana Kovača.

OBISKOVALCI RAZSTAVE
se smejo zadrževati v  razstavnih 
prostorih od 8. ure zjutraj do 18. ure 
zvečer.
VESELIČNI PROSTOR je odprt od 
8. ure zjutraj.
PLES na veseličnem prostoru od 
19. ure dalje — v  dnevih prireditev 
po končanih prireditvah. 

VSTOPNINA
20 din za osebo. Za vojake in dijake 
10 din. Za otroke do 10 let vstop 
prost.
V s t o p n i n a  na veselični prostor 
in ples v večernih urah 10 dinarjev 
za osebo.
Z a p r i r e d i t v e  na veseličnem 
prostoru ni posebne vstopnine. 

INFORMACIJSKA PISARNA PT 
je v  razstavnih prostorih, v  zgradbi 
gimnazije, ulica Heroja Štefana Ko
vača, telefon št. 51.

RADIO »PREKMURSKI TEDEN«
oddaja svoje sporede dnevno od 
10.00 do 11.30 in od 15.30 do 17.15 
na srednjem valu 27 2,4 m. Ob so
botah popoldne in nedeljah teče od
daja na valu 202 m.
Ob nedeljah oddaja postaja spored 
dopoldne od 8.00 do 12.30. RADIJ
SKE REKLAME in Č ESTITKE od
dati v  prostorih Radia PT ali v in
formacijski pisarni.

IZKORISTITE POLOVIČNO VOŽNJO 
NA ŽELEZNICI

za obisk »Prekmurskega tedna« in 
25-odstotni popust pri vožnji z avto
busom — pridite v  Mursko Soboto. 
Obrazce za vožnjo s popustom dajte 
žigosati v  INFORMACIJSKI PI
SARNI!
Ustavite se še v  

»PREKMURSKI GOSTILNI«.
Veselje in prijetno okolje v  tej go
stilni je tako, da ne boste šli kmalu 
iz nje. In drugi dan se boste vrnili 
in pripeljali “ s seboj svoje znance. 
Le pridite ! Vabi »Prekmurska go
stilna« na razstavišču.

V NEDELJO, DNE 31. AVGUSTA 1952 
ŠPORTNI DAN »PREKMURSKEGA 
TEDNA«

Povorka po mestu, lahkoatletski pe
teroboj, gasilski nastop, velika no
gometna prireditev, plavalne tekme!

DOPISNIKI, POZOR!
Klub dopisnikov v  Ljutomeru orga

nizira dne 4. septembra t. 1. izlet v 
Mursko Soboto. Ogledali si bomo ve
liko gospodarsko razstavo in druge 
prireditve ter napravili vljudnostni 
obisk na uredništvu »Obmurskega 
tednika«. Vabimo vse dopisnike in 
člane kluba, da se izleta polnoštevilno 
udeleže. Potujemo z vlakom. Zbirali
šče ob pol 9. uri na postajališču v 
Ljutomeru.

Klub dopisnikov pri OO OF 
Ljutomer
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N A S A  P R L E K IJA
Preteklo nedeljo se je na Glavnem 

trgu v Ljutomeru zbralo nad 2000 lju
di, ki so prisostvovali otvoritvi II. 
okrajne gospodarske razstave. Med 
igranjem koračnice je stopil pred mi
krofon predsednik okrajnega ljudskega 
odbora tov. Verdev, ki je potem, ko je v 
jedrnatih besedah opisal razvoj lokal
nega gospodarstva na področju okraja 
in hotenje prireditelja, da bi se z go
spodarskimi uspehi seznanili vsi delov
ni ljudje, odprl razstavo.

Zdaj pa stopimo z obiskovalci v  raz
stavne prostore. V pritličju dijaškega 
doma razstavljajo ljutomerske opekar
ne. Da so opekarji pridni ljudje, se pre
pričaš, ko si ogledaš njihove kakovost
ne izdelke: zidake, votlake, strešno ope
ko in slemenjake, ki ponazarjajo zidavo 
poslopja. Obiskovalci se najrajši usta
vijo pri lepo izdelanih pečeh lukavških 
opekarjev. Tu si lahko ogledamo tudi 
izdelke ljutomerskega remontnega pod
jetja. V sosednji sobi se nam predstavi
jo zdravstveni delavci z vzgojno litera
turo in slikami, ki ponazarjajo ustroj 
in delovanje človeškega organizma. 
Najlepše so urejeni razstavni prostori 
ljudskoprosvetnih društev in šolskih 
ustanov. Stene na hodniku krasijo šte
vilne diplome in pohvale, ki so si jih 
društva zaslužila v  raznih tekmovanjih. 
Največ diplom je izobesila ljutomerska 
godba na pihala. Radgonski pionirji 
razstavljajo zbirko poštnih znamk in 
nas prepričajo, da so pridni filatelisti. 
Pionirji iz Spodnje Ščavnice so dali na 
razstavni prostor svoje lutkovno gle
dališče in večje število lutk, ki so jih 
sami izdelali v interesnih krožkih. Tudi 
njihova šolska kronika je dostojno spri
čevalo uspešnega dela v pionirskem od
redu. Na straneh te spominske knjige 
so lepo popisani vsi uspehi pionirjev, 
med sestavki pa so nalepljene slike iz 
njihovega življenja. Ponosno nam poka
žejo tudi pisemce s pozdravi svojega 
dragega voditelja tov. Tita. Mladi Kri
ževčani so dali na razstavo svoje ročne 
izdelke. Tudi maršalu Titu so poslali 
skromno darilce. O tem nas prepriča 
pozdravno pisemce s podpisom njihove
ga ljubljenega učitelja. Runečki pionirji 
razstavljajo iz ličja spletene copate, ko
stanjski pionirji krtače itd. Koliko pa je 
igračk, ki so jih izdelali pionirji! Tudi 
modelarji so se postavili s svojimi iz
delki. Pod napisom »Šola in prosveta 
služita ljudstvu« zapazimo velik relief, 
ki ponazoruje upravno ureditev v okra
ju; z lično izdelanimi lesenimi pripo
močki, ki predstavljajo šolske in druge 
vzgojne ustanove, pa nam prosvetni 
delavci pojasnijo, koliko vzgojnih usta
nov je v posamezni občini. Na tem re
liefu najdemo tudi Ivanjce. Upodoblje
no stojalce s tablico nam pove, da so 
v tej vasi ustanovili prosvetno društvo, 
čeprav nimajo nobene šolske ustanove, 
niti knjižnice. Le smelo naprej! Drugič 
boste morda zastopani z večjim števi
lom vzgojnih ustanov. Največ pa pove
do vzorno izdelani grafikoni, ki prika
zujejo napredek na področju izobraže
vanja podeželskih ljudi. Evo, nekaj 
primerov: V okraju so dosegli zavidlji

Vtisi z druge gospodarske
razstave okraja Ljutomer

ve uspehe pri vzgoji kmečke mladine. 
Prva leta po osvoboditvi so v  zimskem 
času prirejali izobraževalne tečaje, ki 
pa zaradi kratko odmerjenega časa niso 
mogli nadoknaditi zamujeno vzgojno 
delo v  dobi okupacije. Zato so začeli 
misliti na bolj sistematično vzgojo kme
čke mladine. In rezultat? Kar poglej na 
grafikon, in videl boš, da je bilo v  šol
skem letu 1950/51 v  okraju 43 izobraže
valnih tečajev in le 3 kmečke nadalje
valne šole, medtem ko so v  lanski je
seni odprli 11 kmečkih nadaljevalnih 
šol in le par izobraževalnih tečajev. 
Pomemben uspeh, zlasti če pomislimo, 
da je pouk obiskovalo 1098 kmečkih 
mladincev! Tudi porast števila učencev 
v glasbenih šolah od 31 v letu 1945 na 
220 v letu 1952 je več kot prepričljiv 
dokaz, ki govori v prid naših prosve
tar jev in ljudske oblasti. V tem paviljo
nu pa je še več pisanih dokumentov o 
uspehih naših društev in vzgojiteljev.

V prvem nadstropju so razstavljeni 
izdelki naših mizarjev. Remontno pod
jetje iz Radgone in invalidsko podjetje 
iz Ljutomera razstavljata moderno po- 
hištvo za spalnice. Tu di mizar Anton 
Canjkar od Kostanja se s svojo kuhinj
sko omaro poteguje za prvo mesto med 
mizarji. Podjetje »Slikoplesk« prikazu
je v svojem paviljonu delovni proces 
pri pleskanju pohištva, pa tudi velika 
slika, ki naj bi predstavljala tov. Tita 
na belem konjičku, Je njegovo delo. 
Slikarju se je sicer posrečilo, da je do
gnano upodobil konja, ni pa zadel zna
čilnih potez na maršalovem obrazu. Za
radi tega je upodobljena oseba kaj malo 
podobna osebi našega voditelja. Tu je 
razstavljeno tudi kuhinjsko pohištvo 
lesnoindustrijskega podjetja v  Ljuto
meru, ki pa ni toliko privlačno kot mo
dema spalnica, izdelek mizarskega pod
jetja iz Apač. Toda eni in drugi so v 
svoje izdelke vložili obilo truda.

Kmetije! razstavljajo v dvoranici do
ma. Drž. posestvo iz Črncev razstav
lja svoje pridelke in nas hkrati opozar
ja, katere vrste žitaric in krompirja se 
pri nas najbolj obnesejo. Njegov sosed 
je državno posestvo z Jeruzalema z 
razstavljenim ranim grozdjem in butelj
čnem vinom. Razmeroma malo pridel
kov so dale na razstavni prostor naše 
vinogradniške in kmečke delovne za
druge. Tu so razstavljeni tudi obilni 
paradižniki in debela pesa, pridelki, ki 
so zrastli na vrtu Matevža Jaušovca. 
Pohvaliti je treba vinogradniško posest
vo iz Radgone, ki je lepo dekoriralo 
svoj razstavni prostor in se postavilo s 
pestrim izborom sadja, grozdja in bu
teljčnega vina. Oči gledalcev se najbolj 
pasejo na razstavljenih buteljkah sve
tovno znanega radgonskega šampanjca. 
Presenečajo tudi kakovostni mesni iz
delki radgonske prekajevalnice. »To pa 
je nekaj za nas!« je izjavila neka ženi
ca, ko je ogledovala okusne šunkarice 
in ostale radgonske specialitete. Za

družna Zveza razstavlja umetna gnojila 
in zaščitna sredstva ter opozarja gle
dalce na škodo, ki jo povzročata kolo
radski hrošč in ameriški prelec.

Ustavimo se za trenutek pri naših ko
vinarjih. Mojster Karba iz Ljutomera 
razstavlja zobčanike in zelo komplici
rane dele raznih strojev, veržejski Mu
lec osovine in druge kakovostne izdel
ke, Lojze Pajnhart iz Križevec kopalno 
kad, Vili Dibelčar iz Apač razno poso
do, in galanterijske izdelke itd. Tudi iz
delki pred kratkim ustanovljenega pod
jetja »Žica« iz Ljutomera zaslužijo na
šo pozornost Tu bodo prišle na račun 
naše gospodinje, ki potrebujejo pribor 
za pranje, pa tudi gospodarji bodo radi 
sklenili pogodbe za nakup mreže in 
drugih potrebnih predmetov. Konrad 
Kelner iz Vuzmetinec razstavlja več 
sodov, Jože Gobec iz Apač koleselj, na 
katerega bi se vsakdo vsedel, Rudi 
Mavrin iz Babinec konjsko opremo, 
Anton Prinčič iz Ljutomera vrvarske 
izdelke, ki bodo prav gotovo imeli od
jemalce itd. Izdelki omenjenih razstav
ljalcev so dobili svojo oceno že na mno
gih večjih razstavah. Presenetil pa nas 
je zlasti Janez Pavličič iz Pristave, ki 
se je uvrstil med razstavljalce z lepo 
izdelanimi brenkalnimi glasbili. Tu vi
dimo njegov kontrabas in tamburice. 
Slikar-amater Miroslav Bencik iz Ljuto
mera razstavlja šest slik, na katerih 
je posrečeno upodobil pokrajinske mo
tive. Obiskovalcem se zlasti dopade 
motiv s planinskega sveta in motiv, ki 
prikazuje barčico na razburkanem mor
ju. Prav bi bilo, da bi njegovo delo oce
nili strokovnjaki. V tej sobi si lahko 
ogledamo tudi več pohištvenih predme
tov, ki so jih izdelali učenci v  gospodar
stvu. Največ obetajo vajenci Franč 
Rajh, Vinko Sirc in še nekateri drugi. 
Ne bom se zmotil, če zapišem, da so 
radioamaterji in mehaniki najlepše ure
dili svoj paviljon. Tu so razstavljeni 
predmeti, ki smo jih dosedaj uvažali iz 
inozemstva. Prijazni zastopnik radgon
skega podjetja »Elektro-radio« ti pokaže 
grelne blazinice, ki Jih potrebujejo v 
naših bolnicah, polnilec akumulator
jev, mojstrsko  izdelano električno ma
gnetno luč, vulkanizatorje, kuhalnike 
in radijske aparate domačega izdelka. 
To so predmeti, ki se lahko merijo z 
inozemskimi izdelki. Tudi mladi radio
amaterji iz Ljutomera so nam pokazali 
svoje izdelke: Miro Serec razstavlja 
mikrofon, Franc Šterman radio sprejem
nik itd. Kdo bi vse našteval? Ko si do
dobra. ogledal radioaparate, ki so jih se
stavili mehaniki ljutomerske radi ode
lavnice, zadovoljen zapustiš paviljon, 
saj si se prepričal, da mladi tehniki 
mnogo obetajo.

Da ne bomo pozabili filatelistov, po
vejmo, da so letos na razstavi pokazali, 
kako se sortirajo poštne znamke. V zad
njem nadstropju razstavljajo ljutomer
ski usnjarji. Ne zavidaj jim uspehov,

saj si gotovo želiš kupiti čevlje, ki bodo 
izdelani iz odpornega usnja in podpla
tov. Čebelarji so uspeli prikazati raz
voj čebelarstva od Virientovega panja 
do najmodernejšega Žnidaršičevega pa
nja. Razstavljajo razne čebelarske pri
prave, točila in panje vseh vrst. Tudi 
panj, ki nosi letnico 1908 in sliko orača 
(izdelal ga je Cvetko iz Pristave), je po
sebnost med razstavljenimi predmeti 
Za sladkosnedneže pa še pogled v poso
dice z raznimi sortami medut Tudi 
lovci so postavili na razstavni prostor 
orjaškega orla, ki so ga ustrelili pri Ba
novcih. Razstavljajo celo puške iz tur
ških časov.

Ko smo napravili sprehod po dvori
šču in si v  lovskem kotičku ogledali 
prikupne srnice, veverice in zvitorepko, 
obstali pred vodnjakom, ogledali kme
tijske stroje in orjaški rigolal plug ter 
se malce začudili zaradi skromnosti sla
tinskega podjetja v  Radencih, ki bi raz
stavljalcem lahko več pokazalo, zavi
jemo še v  kletni prostor. Tu razstavlja 
ljutomerski »Mlekopromet« velike ko
lače sira in čajnega masla. Toda rado
vednost nas sili dalje. Prišli smo v lepo 
opremljen prostor, kjer se zbirajo lju
bitelji dobre vinske kapljice. Tu, pri 
po izkušnji naravnih ljutomerskih vin, 
pa se konča tudi naša zgodba. Na 
zdravje, prijatelji!

Obiskovalci II. gospodarske razstave 
v  Ljutomeru so v  spominsko knjigo na
pisali nekaj pohvalnih besed o prire
ditvi. D. T. je celo zapisala, da je le
tošnja razstava v  marsičem prekosila 
slično prireditev pred dvema letoma, da 
pa je na njej premalo zastopana drobna 
obrt, kakor lončarstvo, ličkarstvo itd 
Večina obiskovalcev se laskavo izraža o 
kakovosti razstavljenih predmetov. Tu 
Je brez dvoma dosežen napredek v  pri
merjavi s prvo gospodarsko razstavo. 
Povedati pa je treba, da so nekateri 
razstavni prostori zelo slabo dekorirani. 
Tudi razporeditev predmetov ni povsod 
posrečena. Nekateri prostori so nekam 
prazni in preveč pusti, tako da dobiš

vtis, da v  njih nekaj manjka. Mimo
grede pa še povejmo, da je na razstavi 
zastopanih premalo privatnih obrtni
kov, saj na primer v  mizarski stroki 
prevladujejo podjetja zadružnih in 
družbenih organizacij. Morda se imamo 
prav pasivnosti nekaterih obrtnikov za
hvaliti, da so nekateri prostori slabo za
sedeni. Kljub opisanim napakam pa so 
na razstavi vendarle dostojno prikazani 
uspehi v  našem gospodarstvu. V nede
ljo je razstavo obiskalo nad 3000 ljudi

Grozdje že zori, kmalu se bo razlegala v goricah vesela pesem —— trgatev
prihaja!

ŠPORT
Nogomet — Bratonci — Črensovci 10:1

V nedeljo, 24. avgusta, so se na igri
šču nogometne sekcije TVD »Parti
zan« v  Bratoncih pomerili nogometaši 
Bratoncev z gosti iz Črensovcev.

Že začetek igre je pokazal veliko 
premoč domačinov, ki so prešli v vod
stvo v  prvih minutah in do konca pr
vega polčasa kar petkrat zatresli mre
žo gostov. V drugem delu igre so do
mačini dosegli še pet golov in tako 
zelo visoko porazili Črensovčane. V 
domačem moštvu sta se odlikovala 
posebno Briščanski in Mlinarič, v  
obrambi pa Bakan in Vanči.

Tekmi je prisostvovalo lepo število 
gledalcev.

Kotiček za gospodinje
Lepenka postane nepremočljiva, če jo dvakrat 

namažemo s raztopino enega dala gašenega apna 
la treh delov posnetega mlaka, ki ji dodamo 
nekoliko zmletega galuna.

Igralne karto snažimo z mešanico vode in sai
miakovega cveta (vsakega pol) ali pa a krpo, ki 
jo namakamo v kafrni cvet.

Utajeni predmeti no plesnijo, če jih namaže
mo z raztopino kafra in tarpentinovaga olja (v 
razmerja 1 :9) ali pa s ricinusovim oljem.

Porumenelo perilo postane zopet belo, če ga 
potem, ko smo ga oprali in prekuhali, močno 
namilimo s belim milom, polijemo s vrelo vodo, 
pokrijemo, da te shladi, in ga razgrnemo čez 
noč po travi. Perilo tudi obelimo, če denemo v 
škrob, v modrilo ali v zadnjo vodo, v kateri 
ga izpiramo, tri žlička špirita in žličko tarpen
tinovega olja.

Kmetje, zadružnik i!
Obveščamo vas, da po pooblaščenih kmetijsikih  zadrugah odkupujemo vse vrste žit po najvišjih 

cenah: pšenico din 18,—, rž din 14,80, soržico din 14,80, oves din 14,40, ječmen din 14,40 za kilogram itd.
Nadalje bomo nudili našim odjemalcem vse vrste močnatih krmil, kot otrobe, mekine, mešana 

krmila itd. Naročila sprejemajo vse pooblaščene kmetijske zadruge v  Obmurju.
Kmetje! Kupujte in prodajajte svoje proizvode le v  kmetijskih zadrugah!

„žitofond”
M u r sk a  S o b o ta

BESEDE IN ŠTEVILKE
o šolstvu v ljutomerskem okraju

(Nadaljevanje)
Mnogi starši in tudi vzgojitelji, pa 

tudi tisti na gimnazijah, večkrat pri
pominjajo, da bi bilo dobro poslati v 
gimnazijo samo tiste, ki si tja želijo. 
»Naj moj rajši ponavlja 4. razred tako 
dolgo, da bi izostali« slišimo pogosto 
med starši. Toda to ne gre. Kdor je 
uspešno izdelal 4. razred osnovne šole, 
gre naprej v prihodnji višji razred, t.j. 
1. razred gimnazije. In to obvezno, 
kar je čisto prav. Kajti ljudje, posebno 
tisti, ki so bili nekoč najbolj izkori
ščani in so zaradi slabega materialnega 
stanja kulturno najbolj zaostali, ne 
znajo ceniti vrednosti izobrazbe, ker 
je sami niso bili deležni. Mnogi ne vi
dijo tega, da socialistična družba že 
sama na sebi rabi bolj izobražene 
ljudi kot kapitalistična, kajti tam de
lavec ne gospodari, temveč misli in 
gospodari kapitalist, vsak proizvajalec 
obenem tudi soodloči o razdelitvi pro
izvodov svojega dela, torej vsak po
maga pri upravljanju skupne lastnine 
in države. Za to pa je treba bolj iz
obraženih ljudi kot nekdaj. Kdor pa 
te potrebe ne vidi, ga je treba prisiliti, 
da bo svoje otroke pošiljal v  šolo, ki 
mu bo dala višjo izobrazbo.

Mnogi starši naravnost namenoma 
ovirajo svoje otroke pri učenju v gim
naziji, češ: »Kaj boš ti to rabil, poglej 
mene, ki imam tri razrede, pa kako 
gospodarim!« Takemu bi bile treba 
odgovoriti: »Zato pa tako gospodariš!«

Imamo v  naših gimnazijah, posebno v 
prvih razredih, celo vrsto tako imeno
vanih kadrovcev, to je učencev, ki v 
razredu samo sedijo in čakajo, da jim 
poteče njihov »kadrovski rok« — učna 
obveznost To so večkrat razni pa
stirčki pri bogatejših kmetih, ki jih 
gospodarji hujskajo proti gimnaziji, 
češ: »Kaj se boš ti šolal v  gimnaziji, 
če pa si hlapec!« Takim so navadno 
radi dopovedovali, da so neumni, da 
bi jih tako vzgojili v  ponižne hlapce. 
Sedaj pa bi radi to prakso nadaljevali.

So pa zopet drugi, večinoma dobro
namerni starši, pa tudi vzgojitelji, ki 
neutrudno predlagajo podaljšanje šo
lanja v  osnovni šoli za eno leto, češ, 
da so otroci za gimnazijo še nezreli. 
To v  nekaterih slučajih tudi drži, ne 
pa v  večini primerov. Večina normal
nih učencev je koncem 4. razreda 
osnovne šole sposobna sprejemati in si 
osvajati snov 1. razreda gimnazije, če 
ji predpisano snov le v primerni obliki 
podamo. Odvisno pa je to seveda tudi 
od predhodnega dela celotne osnovne 
šole od 1. do 4. razreda. Kaj bi pa 
rekli, če bi nekdo zahteval, naj med 
drugi in tretji razred osnovne šole 
vtaknemo nov razred, kar bi prav tako 
opravičeno zahtevali kot nov razred 
med osn. šolo in gimnazijo, saj so pe
dagogi ugotovili, da je prehod iz 
2. razreda osn. šole v 3. razred za 
učenca celo težji od prehoda iz osn. 
šole v  gimnazijo. Z učencem se nam
reč v 1 in 2. razredu ravna še kar po

otročje; učenec spoznava še vse bolj 
v  celoti, ne diferencirano, a v  3. raz
redu se začne učiti snov po predmetih: 
slovenski jezik, prirodopis, zgodovina, 
zemljepis itd. — Toda nikomur ne 
pade na misel, da bi tak vmesni raz
red med 2. in 3. razredom zahteval. 
Zakaj bi ga potem zahtevali med 
osnovno šolo in gimnazijo? Treba je 
samo rednega sistematičnega dela z 
učenci že od 1. razreda, pa bo to vpra
šanje avtomatično rešeno. Razen tega 
pa, kako si zamišljajo zagovorniki 
5. razreda 8-letno šolanje? Ali se naj 
vzame ta razred na račun gimnazije, 
ki bi se potem skrčila na 3 razrede?

Tudi pomanjkanje kadra, posebno 
na radgonskem sektorju, je po svoji 
strani vplivalo na učne uspehe. Osnov
ne šole so bile na ljutomerskem sek
torju razmeroma prav dobro zasedene 
z učnimi močmi, saj so manjkali le 
štirje učitelji. Toda ta zasedba je le 
zunanja, kajti dopusti učiteljstva med 
letom so povzročili mnogo motenj. To 
so bili skoraj sami bolniški in študij
ski dopusti, dopustov po zasebnem po
slu je bilo prav malo. Pri bolniških 
dopustih Je največ porodniških in za
radi klimatskega zdravljenja. Pripo
minjamo, da je klimatsko zdravljenje 
treba pač urediti na čas počitnic, da 
ne trpi delo, kar naj zdravstvene usta
nove pravočasno urede. Študijske do
puste pa dobe tisti, ki polagajo stro
kovne izpite in mature.

Na osnovnih šolah radgonskega sek
torja pa je bilo nasprotno prav ob
čutno pomanjkanje učnih moči. Na teh 
šolah je v 53 oddelkih poučevalo le 
45 učiteljev, v osmih oddelkih pa je 
bilo nad 60 otrok, a jih niso mogli de
liti zaradi pomanjkanja učiteljev. Vse

šolsko leto je torej manjkalo 16 učite
ljev. Razen tega je bilo 6 tovarišic na 
trimesečnih porodniških dopustih, 5 na 
bolniških dopustih preko enega meseca, 
6 pa na 14-dnevnih študijskih dopustih, 
kar je vse vplivalo na učni uspeh v  
šolah tega sektorja.

Zapažamo, da iz našega okraja, ki 
je daleč od vseh industrijskih in kul
turnih centrov, silijo kvalificirane učne 
moči v  te kraje (Maribor, Celje, Ljub
ljana), a v  okraj dobivamo same mlade 
moči iz učiteljišča in tečajev. Letos 
n. pr., ko so bila prvič po osvoboditvi 
razpisana prazna mesta, je prosilo iz 
našega okraja 28 učiteljev (in to samih 
kvalificiranih), od drugod v naš okraj 
pa so prišli trije. Skoraj ne beležimo 
primera, da bi kak prosvetni delavec 
s polno kvalifikacijo prišel v  naš okraj, 
dali smo pa po osvoboditvi že razme
roma veliko število najboljšega kadra 
na razna vodilna mesta ob ustanovitvi 
gimnazij. Vsako leto je tudi premeščen 
zaradi pomanjkanja predmetnih učite
ljev najboljši kader na nižje gimnazije. 
Ve s  ta  kvalificirani kader se vsako 
leto nadomešča in dopolnjuje le s stro
kovno šibkejšimi — z novimi in tečaj
niki. Zlasti na nekaterih šolah (Kog, 
Mala Nedelja, Runec, Miklavž) so bili 
le-ti v tem šolskem letu skoraj edini 
nosilci učnega dela na osn. šolah. Pri
manjkuje tudi strokovno sposobnih 
ljudi za upraviteljska mesta, saj so 
bile v letošnjem šolskem letu na štirih 
najmočnejših šolah upraviteljice bivše 
tečajnice.

n . Nižje gimnazije
V okraju smo imeli v šol. letu 1951/52 

devet nižjih gimnazij: v Ljutomeru,
Križevcih, pri Mali Nedelji, Tomažu,

Miklavžu, Na Razkrižju, v  Apačah, 
Radgoni in Vidmu. Sedem Jih je na
stalo iz bivših sedemletk leta 1949, a 
ljutomerska in radgonska iz nekdanjih 
meščanskih šol. Nižja gimnazija je da
nes šola v  okviru šolske obveznosti. 
Kdor uspešno dovrši osn. šolo, nada
ljuje v gimnaziji. S tem se Je pač treba 
sprijazniti in zaman so vsi ugovori 
zaostaležev, ki žele, da bi njihovi otroci 
hodili v šolo čim manj, da bi jim do
ma toliko več koristili. Ti starši ne vi
dijo do konca lastnega nosa. Vidijo 
samo trenutno korist, ki jim jo napravi 
njihov otrok pri delu, ne vidijo pa 
daljnosežne škode, ki jo s tem priza
denejo lastnemu otroku. Če tvojemu 
otroku ne privošči šole že zaradi tega, 
ker mu želi, da bi bil čimbolje vzgojen 
in izobražen, pa bi mu moral vsaj zato, 
da bi se lahko izučil kake obrti, ki 
danes povsod zahteva po nekaj razre
dov gimnazije. Pa tudi kmet ne bo 
mogel dolgo izhajati s svojim primi
tivnim znanjem. To se že danes vidi. 
V vsaki vasi najdemo kakega umnega 
kmeta, ki kupuje knjige in časopise, 
uporablja stroje ter obdeluje zemljo na 
modernejši način. Ta pač na lažji na
čin pridela več pridelkov na isti po
vršini kot drugi. Zato tudi lahko svoje 
proizvode ceneje prodaja in s tem kon
kurira proizvodom ostalih proizvajal
cev. Po tej poti bo moralo iti vse naše 
kmetijstvo. Seveda tega ne bo doseglo 
na razdrobljenih posestvih, temveč na 
velikih skupnih površinah. Za tako 
delo pa bo treba še višje stopnje zna
nja, ki ga mora dati le nižja gimna
zija, kajti znanje osn. šole ne bo več 
zadostovalo. (Dalje prihodnjič)


